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97.9% от компанията
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Евтиното евро 
вдига приходите  
на износителите
От началото на тази  
година доларът се е 
повишил спрямо  
единната валута с 3.6%  
до 1.3787 

Вече по четири програми 
са отблокирани близо  
6.7 млрд. EUR, съобщи 
премиерът Бойко Борисов
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Нови подводни 
камъни пред  
кредитите 

 ▶Мария Илиева, гл. изп. директор на MKБ 
Юнионбанк: Цената на заема е пределно ясна
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EUR/USD: 1.37400
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Българска народна банка
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     +0.73%
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News in English ▶ 11

Интервю ▶ 18

Имиджът на България е 
очернен заради корупцията

Кризата провокира различ-
но мислене, нестандартно 
и по-ефективно с цел нама-
ляване на разходите, казва 
Карел ван Кестерен, посла-
ник на Нидерландия у нас. 
Правителството ви трябва 
да продължи борбата с ко-
рупцията, смята той 

Коментар ▶ 2
Багерите  
срещу  
Трактора
Ако има област, в коя-
то кабинетът на Бойко 
Борисов може да пожъне 
успех, това с най-голяма 
вероятност е борбата с ор-
ганизираната престъпност. 
В тази сфера и самият той, 
и дясната му ръка Цветан 
Цветанов са експерти и 
знаят какво да правят

Без санкции, ако бъде 
пропуснат 15 февруари

Актуализацията на регис-
търа с администраторите на 
лични данни беше обявен 
още през септември. Ако 
бъде изтърван крайният 
срок, няма да има глоби, 
уверява Венета Шопова, 
председател на Комисията 
за защита на личните данни

Лични данни ▶ 20 Транспорт ▶ 22
Правим с   
Румъния общ  
контрол в небето
България и Румъния вече 
имат правната основа, 
върху която ще изграждат 
системата за съвместен  
контрол на небето над две-
те държави. Правителство-
то одобри вчера меморан-
дума за създаването на общ 
функционален въздушен 
блок между страните

Отрязаха седемтe 
пипала на ОктОпОда

Алексей Петров, братята Дамбовци, Марчело Джотолов, Николай Велков, 
Момчил Кръстев и Лозана Славчова бяха арестувани и обявени за мозък 

на мафиотска организация  ▶  4-5
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Печеливш
Жени начева

Губещ
Таканобу ито

Жени Начева е новият директор на Националната здравно-
осигурителна каса (НЗОК). Начева беше избрана със 110 гласа 
“за”, 12 гласа “против” и 41 “въздържал се” от депутатите. Тя 
заменя на поста д-р Румяна Тодорова, която подаде оставка 
през ноември 2009 г. От 2003 г. Жени Начева е директор на 
дирекция Бюджет и финансови параметри в НЗОК. Начева бе 
предложена за директор на касата от ГЕРБ.

Японският производител на автомобили Honda с прези-
дент Таканобу Ито ще изтегли още 437 хил. автомобила 
от пазара. Причината е дефект във въздушните възглав-
ници. След като уведоми за проблема през 2008 г., досега 
са изтеглени близо 1 млн. автомобила. Сред моделите с 
дефектна въздушна възглавница са Accord, Civic, Odyssey, 
CR-V и Acura.

Мнения

 ▶ако държавата не изпла-
ти задълженията си към 
фирмите, наистина може да 
станем свидетели на вериж-
ни корпоративни фалити. И 
без това паричните потоци 
в компаниите са намалели, 
продажбите им се свиват, а 
това води до съкращаване и 
на персонал. С това се влиза 
в един омагьосан кръг, от 
който трудно се излиза.

Светлозара Маринова 

 ▶да гоним балансиран 
бюджет на всяка цена във 
време на криза не трябва да 
е самоцел. Държавата тряб-
ва да помогне на фирмите 
да оцелеят, дори и с цената 
на бюджетен дефицит. 
Като се оправят нещата 
и икономиката отново 
тръгне нагоре, ще се мисли 
за балансиран бюджет или 
излишък.

Мариян Стоянов
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1 Онлайн търговията 
в България расте 
въпреки кризата, 
а потребителите, 

пазаруващи през интер-
нет, са двойно повече от 
началото на годината.

2 При специализирана 
полицейска опера-
ция в София са били 
задържани 12 души, 

а други двама съпричастни 
към организирана престъп-
на група още се издирват.

3 Битката за надмо-
щие между енер-
гийните лобита на 
Европа и Русия ми-

нава на нов етап. Премие-
ри и посланици един през 
друг се надпреварват да 
подчертаят колко важни са 
различните проекти.

Багерите срещу Трактора
Ако има област, в която 
кабинетът на Бойко Борисов 
може да пожъне успех, това с най-
голяма вероятност е борбата с ор-
ганизираната престъпност. В тази 
сфера и самият той, и дясната му 
ръка Цветан Цветанов са експер-
ти и знаят какво да правят. Не им 
е нужно да търсят мозъци отвън 
и да ги канят да се присъединят 
към правителството, за да избутат 
заедно баира. 

Ето например Симеон Дянков - с 
безупречна репутация, добра 
кариера на финансист, богат опит, 
натрупан в чужбина. За действи-
ята си като финансов министър 
обаче той получава доста крити-
ки. Нищо че премиерът го хвали. 
Александър Цветков и Росен 
Плевнелиев също нямат много до-
бър рейтинг. Големи очаквания се 
възлагаха на Маргарита Попова 
като министър на правосъдие-
то, но до момента няма осезаем 

напредък в нейната област. 

Явно е, че липсата на 
политически опит у хората в 
правителството забавя работата 
му. Но обикновено така се полу-
чава и с други правителства -  
министрите тъкмо се научат какво 
и как да правят, излязат с конкрет-
ни намерения и проекти - и той, 
мандатът, свършил. 

Борисов и Цветанов обаче са 
силен тандем. Министърът на 
вътрешните работи дори се сдоби 
с прякора Багера, след като в Бер-
лин премиерът обясни как ровел 
трупове. Двамата имат предим-
ството, че отдавна работят в систе-
мата и не им трябва време тепърва 
да се запознават с характеристи-
ките на българската престъпност. 
Особено на организираната. 

Дори и да не успеем да вържем 
бюджета на нула тази година, 

дори и да не построим магис-
тралите до 2012 г., дори да не 
осъществим нито един от стра-
тегическите енергийни проекти, 
дори и да не влезем в еврозоната, 
мисля, че всички българи биха 
преглътнали тези неуспехи, ако 
правителството наистина отреже 
пипалата на Октопода. Или поне 
голяма част от тях. И се справи с 
Тракторите. 

Престъпността в България е 
най-големият бич за всички - 
граждани, предприемачи, наши и 
чужди инвеститори. Организира-
ната престъпност прави страната 
ни бедна. Тя подхранва корупция-
та сред управляващите. Тя отнема 
от бизнеса на нормалните фирми. 
Ако с това се справи правител-
ството, приходите в хазната ще 
се увеличат и няма да се наложи 
министър Дянков да затяга толко-
ва много колана. И пицата няма 
да е постна.   

Борисов и 
Цветанов 
са силен 
тандем. 

Двамата отдавна 
работят в систе-
мата и знаят как-
во да правят

коментар

 ▶  Министърът на вътрешните работи дори се сдоби с прякора Багера, след като в Берлин премиерът обясни как ровел трупове
СНИмКа ЕмИлИЯ КОСТаДИНОва

Мила кисьова
mkisyova@pari.bg
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Еврохолд е на 
крачка от сделка  
в Румъния    
Регулаторният орган в 
северната ни съседка е 
одобрил изкупуването на 
шоурум и сервиз от IPSO 
Automobile
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Живот растат с 
кредитирането
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Посредници искат 
нови правила за 
късите продажби 
Един от основните 
проблеми, които спират 
търговията са критериите, 
на които трябва да 
отговарят компаниите

Влоговете са с по-висока 
доходност и затова никой 
не иска да инвестира дъл-
госрочно, каза Седрик Шо

Новини ▶ 8-9

Шнайдер Електрик 
с нова инвестиция 
за 16 млн. лв. 

Андрю Слоун,  
управител на Шнайдер Електрик за България
▶
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News in English ▶ 11

Новини ▶ 6
Влагат спестените 
10% от фирмите  
в пътища

Свят ▶ 10
GM търси 2.7 
млрд. EUR, за да 
спаси Opel 

Ниската цена от 2.2 млн. 
EUR на километър за ма-
гистрала Тракия, дадена 
от обединение Магистра-
ла Трейс, вече не стряска 
министър Росен Плевне-
лиев

Новини ▶ 7
Брюксел каза “да” 
на две оперативни 
програми

За четири месеца успяхме 
да направим това, което не 
бе направено за две годи-
ни, похвали се премиерът 
Бойко Борисов 

САЩ очакват Европа да 
помогне на европейското 
подразделение на компа-
нията, каза Ник Райли  
гл. изп. директор на Opel

Коментар ▶ 2
Енергийни лобита 
вкараха България 
във водовъртеж
Битката за надмощие 
между енергийните лобита 
на Европа и Русия минава 
на нов етап. Задачата 
на правителството е да 
придаде европейски облик 
на руските проекти

Балансиран Бюджет 
или фалити 

на фирми
Правителството ще приклю-
чи годината с минимален 
дефицит и ще се разплати с 
компаниите, смята Георги Ан-
гелов (вляво). Некоректно е да се 
задушава бизнесът само за да 

се поддържа тезата за балан-
сиран бюджет и влизане в 
еврозоната, контрира 

Красимир Катев  
▶ 4-5
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Европари има, действайте

Четвъртък 11 февруари 2010  pari.bg

коментар

Европари има, дейст-
вайте. Това е посла-
нието на кабинета от 
последните два дни, 
след като до пощенските 
кутии на финансовия 
министър Симеон 
Дянков и на премиера 
Бойко Борисов беше 
изпратена благата вест, 
че 4 от оперативните ни 
програми са с одобрени 
оценки за съответствие. 
Сега топката се прехвър-
ли към бенефициентите. 
Доскоро те се жалваха, 
че имат добри идеи, че 
имат и готови проекти, 
ама само сънуват обе-
щаните европари. Сега 
вече нито едните, нито 
другите имат извинения.

И потекоха едни 
пари... Всъщност и 
преди одобряването на 
програмите в сметката 
на финансовото минис-
терство бяха преведени 
достатъчно пари, макар 
и само авансово. Фир-
мите и общините бяха 
наточили зъби и пишеха 
ли, пишеха проекти. Но 

пък после чакаха ли, 
чакаха, за да разберат 
дали са одобрени. И 
ако случайно бяха сред 
късметлиите, пак чакаха 
ли, чакаха да получат 
авансови плащания. 
Факт е, че отделните ми-
нистерства дори не бяха 
заявявали към финансо-
вото ведомство, че искат 
да разплащат одобрени 
проекти. Така хем се ба-
веше оценката на проек-
тите, хем разплащания та 
бяха незначителни. За 
това бенефициентите 
не са виновни. Даже 
напротив - ентусиазмът 
им се охлади и „европа-
ри” стана мръсна дума. 
Дано сега завее вятърът 
на промяната за всички, 
а не само за байрака на 
новия кабинет.

Рано е да се радваме. 
Все още не сме полу-
чили зелена светлина 
за междинните плаща-
ния по три ключови 
програми. За Развитие 
на човешките ресурси 
нещата вървят сравни-

телно добре и програ-
мата може да мине за 
един от отличниците. 
По програма Админи-
стративен капацитет уж 
също не би трябвало да 
има проблем. Околна 
среда обаче може да се 
окаже и голямата бомба. 
Да, над 200 от проекти-
те бяха преразгледани, 
по 90% от тях имаше 
забележки, които уж са 
отстранени, но оценка-
та на ЕК може да не е 
насърчаваща. Казусът с 
все още неизградените 
ни сметища също може 
да натежи. 

Вече влязохме в ис-
торията на ЕС с това, 
че оценките за съот-
ветствие на оператив-
ните ни програми бяха 
връщани на два пъти. 
Дано сами не подобрим 
рекорда си. Бенефи-
циенти и министри, 
стискайте палци до края 
на месеца. Защото дори 
и капка катран може да 
развали всичкия мед в 
кацата.

Сняг

pari.bg реплики

 ▶акция октопод? не 
е ли това пореден 
шум? Гледам... и не 
вярвам на ушите си... 
НЕ вярвам на управле-
нието. Категорично! 
Явно червеният 
октопод е решил да 
жертва това малко 
и видимо октоподче, 

което бил проста-
кът Алексей Петров. 
За да ни заблудят, 
че нещо се прави. Да 
метнат и Европа. А 
дали ще ги осъдят? 
Ще стане като с 
Топлото и Наглите... 
Нищо.

кобург Велчев

сНимКА мАриНА АНГЕловА

 ▶  Машини за почистване на сняг работят непрекъс-
нато в карето на властта между Министерския 
съвет и президентството 

FT: Зелена светлина 
за газопроводите
Полагането на Севе-
рен и Южен поток, 
двата големи газопрово-
да от Русия до Европей-
ския съюз, ще започне 
тази година въпреки не-
сигурността на газовия 
пазар, пише Financial 
Times. Според издание-
то Газпром очаква да 
започне строителството 
на Южен поток през 
декември, след като 
получи одобрение от 
Турция през ноември. 
Проектът е за транс-
портиране на газ през 
Черно море и България 
до Австрия и Италия. 
От своя страна меж-
дународната компания 
Норд стрийм потвърди, 
че планира да започне 
строежа на газопровода 
от Русия до Германия 
през април.

По повод строежа на 
Северен поток фин-
ландският премиер Мати 
Ванханен е заявил, че 
екологичните служби на 
Финландия ще вземат 
окончателното реше-
ние за разрешението на 
газопровода до няколко 
дни. Руският премиер 

цитат

Американската икономика 
се нуждае от монетарна 

подкрепа и скоро основната 
лихва няма да се пипа

Число на деня

1.3
 ▶млн. лв. са събрани до момента в кампанията на УНиЦЕФ 

Надежда за децата на Хаити. Правителството предос-
тави 250 хил. лв. в подкрепа на инициативата Бен Бернанке, председател на Федералния резерв на сАЩ 

След два 
неуспеш-

ни опита вече 
имаме потупване 
по рамото от ЕК 
за 4 програми. 
Рискът за остана-
лите обаче още не 
е отминал

Владимир 
Путин е 

уверен в екологич-
ната безопасност на 
Северен поток

Владимир Путин от своя 
страна увери, че Северен 
поток ще стане екологич-
но безопасен, надежден 
и сигурен маршрут за 
доставки на енергоноси-
тели в Европа.

Плановете са газопро-
водът да преминава 
по дъното на Балтийско 
море от Виборг, Русия, 
през Финския залив 
и Балтийско море до 
Лубмин в Грайфсвалд-
ския залив, Германия. 
Целта на проекта е да 
се транспортира при-
роден газ от Русия към 
Западна Европа, за да 
се задоволят нуждите 
от природен газ в Евро-
пейския съюз. Дъл-
жината на подводната 
част на тръбопровода 
е приблизително 1200 
км. Очакваният общ 
капацитет е 55 млн. куб. 
м газ годишно.

дарина Черкезова
dcherkezova@pari.bg
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Изнудване, силово съби-
ране на дългове и рекет, 
сутеньорство, разпростра-
нение на наркотици, не-
законно придобиване на 
значителни финансови 
средства от металургичния 
комбинат Кремиковци, тър-
говия с влияние, пране на 
пари, укриване на доходи, 
източване на ДДС. Как-
во обединява всички тези 
престъпления? Или кой? 
Засега отговорът е Алексей 
Петров. Задържането му 
вчера при специализира-
ната полицейска операция, 
наречена Октопод, беше 
колкото изненадващо, тол-
кова и очаквано. 

Задържаните
Иначе задържаните при 
операцията Октопод са 13. 
От тях петима са основни 
лица в йерархията на ор-
ганизираната престъпна 
група, както обясни ми-
нистърът на вътрешните 
работи Цветан Цветанов. 
В Националната следстве-
на служба са били отве-
дени Алексей Петров с 
прякор Трактора, братята 
Йордан и Пламен Стоя-
нови, известни като Дам-
бовците, Марчело Джо-
толов, Николай Велков, 
Момчил Кръстев и Лозана 
Славчова. Вероятно имен-
но това са едрите риби в 
мафиотската организация. 
По-рано през нощта са за-
държани още шестима, но 
техните имена бяха дадени 
само с инициали. 

Предупреждение
Цветанов не отговори на 
конкретни въпроси, като 
дали в Народното събрание 
има партия, създадена в 
резултат на политическо-
то инженерство на мафи-
ята. Нито дали ще бъде 
разпоредена проверка на 
застрахователното друже-
ство Лев Инс, с което се 
свързва името на Алексей 
Петров. Той обаче потвър-
ди, че ще бъдат разписани 
всички необходими мерки, 
в това число и данъчни 
проверки за разбиване на 
„тази стройна йерархична 
престъпна група, която ра-
боти вече десет години в 
страната”.

Връзките
Тепърва ще се изяснява 
каква е връзката на няко-
гашния служител в Нацио-
нална служба Сигурност  и 
съветник на шефа на ДАНС 
Алексей Петров с всички 
тези видове престъпни дей-
ности. Някои са откровени 
разбойничества, за които не 
се иска много мозък. Зад схе-
мите за ограбване на Креми-
ковци обаче още преди две 
години в публичното прос-
транство беше отбелязано, 
че братята Дамбовци били 
подставени лица на доктора 
по икономика. Задържаните 
Момчил Кръстев и Лозана 
Славчова пък са в управата 
на Лев Корпорация, с коя-
то се свързва пак Алексей 
Петров.

мила Кисьова
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Алексей Петров, братята Дамбовци, Марчело Джотолов, 
Николай Велков, Момчил Кръстев и Лозана Славчова - 
това ли е мозъкът на мафиотската организация

Алексей Петров 
има многобройни 
амплоа
Трудно е да се каже кой 
е Алексей Петров. Преди 
всичко да си спомним, че 
през октомври миналата 
година Петров занесе на 
премиера Бойко Борисов 
доклад справка от 30 стра-
ници с гриф „поверително” 
за корупция в правител-
ството на Сергей Стани-
шев. Тогава Борисов обяс-
ни, че Петров е донесъл на 
крака доклада в „качеството 
си на лоялен гражданин”. 
Според Борисов докладът 
е „относно действията на 
лица и кръгове, оказващи 
деструктивно влияние вър-
ху функционирането на 
министерства и държавни 
структури”.

Малко преди това Петров 
напусна ДАНС, където бе-
ше специален съветник на 
бившия директор Петко 
Сертов. А Румен Петков 
донякъде загуби поста си 
вътрешен министър отново 
заради Алексей Петров, 

От лоялен гражданин до Трактора на престъпността
а след това става един от 
учредителите на Съюза на 
бившите барети. Член на 
надзорния съвет на НОИ 
от квотата на Съюза за сто-
панска инициатива, където 
също участва в управата. 
(През 2006 г. дори се кан-
дидатира за председател на 
надзора на НОИ, но поста 
тогава зае Иво Прокопиев.) 
Автор на научен труд по 
проблемите на тероризма и 
сигурността, на чието пред-
ставяне в книга присъства 
лично тогавашният главен 
прокурор Никола Филчев.  

Бизнес
В сферата на бизнеса име-
то на Алексей Петров се 
свърза и със застрахова-
телната компания Лев Инс. 
Официално той не участва 
в управата и не е сред соб-
ствениците на дружеството, 
откъдето отказаха всякакъв 
коментар за връзката на за-
страхователната компания 
с Петров и задържането 
му. Дружеството обаче е 
наследник на ЗК Спартак и 
ЗД Левски Спартак, където 

Алексей Петров е бил член 
на управителните органи.
Факт е обаче, че вчера по-
лицията обискира басейна 
Спартак, където се намира 
офис на застрахователната 
кампания Лев Инс. Имен-
но пред плувния комплекс 
беше направен и неуспе-
шен опит за атентат сре-
щу Алексей Петров. На 
15 август 1992 г. той беше 
прострелян в гърдите и кра-
ка на излизане от офиса 
си. Покрай стрелбата стана 
ясно, че бившият командос 
е охраняван от действащи 
барети, които стреляха по 
нападателите със служеб-
ното си оръжие. 
Алексей Петров всъщност 
се смята за собственик на 
Лев Корпорация, която е ос-
новният акционер в застра-
хователя Лев Инс. От своя 
страна Лев Инс участва като 
собственик в 11 дружества, 
някои от тях са на същия 
адрес, посочен от Лев Кор-
порация. В портфейла на 
корпорацията са още Спар-
так Секюрити и Спартак 
Интер холдинг-С.И.Х.

Галерия
В общественото простран-
ство широко се тиражи-
ра връзката на Алексей 
Петров със седмичника Га-
лерия, чийто главен редак-
тор бе Зоя Димитрова, би-
вша говорителка на ДАНС. 
Тя ръководеше вестника 
около месец, след което 
го напусна. Вътрешният 
министър отрече арестът 
на Алексей Петров да е 
свързан с публикациите в 
последния брой на седмич-
ника Галерия. Миналата 
седмица там излезе матери-
ал със заглавие „Министър 
Цветанов, готвите ли арес-
та на Алексей Петров?” и 
бе публикувано отворено 
писмо до министър Цветан 
Цветанов, подписано от 
главния редактор на изда-
нието Кристина Патраш-
кова и заместника й Явор 
Дачков. Двамата изрично 
подчертават, че Петров 
не е свързан с в. Галерия, 
което не им пречи да го 
познават.

Боряна николаева
атанас Христов

след като стана ясно, че го 
е „осветил” като агент под 
прикритие.

амплоа
Алексей Петров има мно-
гобройни амплоа. Доктор 
на икономическите науки и 
треньор по бойни изкуства, 

преподавател по корпора-
тивна сигурност и антите-
роризъм в Университета 
за национално и световно 
стопанство в София, дълги 
години служител на Наци-
онална служба Сигурност. 
В началото на 90-те години 
напуска отряда на баретите, 

Огромното желание за 
успех и на Борисов, и 
на Цветанов може да им 
изиграе лоша шега. Дали 
Цветанов в стремежа си да 
успее не поставя в рискова 
ситуация правителството 
и особено премиера Бойко 
Борисов, чиито отноше-
ния с Алексей Петров са 
твърде сложни, най-малко-
то защото и двамата знаят 

един за друг достатъчно 
много? Опасявам се, че 
тук може да настъпят 
твърде рисковани моменти 
и за премиера Борисов. 
От 1998 г. досега той е 
бил и човек, който се е 
занимавал с бизнес, след 
това беше главен секретар, 
който трябваше да работи 
активно срещу престъпни-
те среди, а сега е премиер. 

Приканвам ги да мислят 
за тази опасност: прекале-
ното желание за успех да 
не се превърне в бумеранг 
и най-вече към основната 
структура на правител-
ството, която засега по-
казва успех - вътрешното 
министерство. Цветанов е 
изправен пред риска да се 
превърне в инструмент на 
едни среди срещу други 

среди. Бих му препоръчал  
да се опазва от гръмки изя-
вления.  Има една слабост 
у хора в това правител-
ство, която, изглежда, е 
слабост и на премиера - че 
се говори повече, отколко-
то трябва, а впоследствие 
нещата не изглеждат, 
както са обещани.

Цвятко Цветков, 
бивш главен секретар на МВР

Борисов има сложни отношения с Петров

 ▶  Поредната полицейска акция е една от темите, която е била обсъждана на Съвета по национална сигур-
ност към правителството вчера. В него участваха главният прокурор Борис Велчев, шефът на разузнаване-
то Кирчо Киров и премиерският съветник Румен миланов (от дясно на ляво)   сниМки МаРина ангелоВа

 ▶  алексей Петров (на преден план) е университетски 
преподавател
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Дамбовците искаха да 
вземат Кремиковци под наем
Месечно на входа и 
изхода се губеха по 10 
млн. лв., казват синди-
катите

Нямам комплекси, ня-
мам тайни. Няма неудоб-
ни въпроси. Това твърди 
самият Пламен Стоянов, 
един от двамата братя с 
прякора Дамбовците, две-
три седмици преди да бъде 
арестуван за финансови 
машинации в металургич-
ния комбинат Кремиковци. 
Поканил е журналисти от 
голям всекидневник, за да 
им разясни грандиозните 
си бизнес идеи. Някак меж-
ду другото е казал: Няма 
фирмени тайни, от които 
да се притеснява Екометал 
инженеринг. И призовал 
журналистите дори да се 
поровят в документацията 
на компанията. Сякаш е 
знаел какво му готвят Бойко 
Борисов и Цветан Цвета-
нов. Нищо случайно няма 
на този свят.

Както не е случайно и раз-
цъфтяването на компанията 
Екометал инженеринг през 
последните три години. 
Всъщност тя е създадена 
през 2002 г. от братята Пла-
мен (43 г.) и Йордан (за него 
няма никаква информация) 
Стоянови с основна дейност 
търговия с отпадъци от чер-
ни и цветни метали. 

Днес обаче Екометал ин-
женеринг притежава най-
голямата и най-модерната 
по думите на собствениците 
й производствена база за 
рециклиране на стари ав-
томобили. Намира са на 90 
дка площ до Кремиковци. 
Почти готови са там и но-
вите линии за рециклиране 
на отпадъци от електронни 
уреди, от негодни автомо-
билни гуми и от излезли от 
употреба маслени филтри. 
Дружеството е изградило 
мрежа за събиране и раз-
комплектоване на излез-
ли от употреба моторни 
превозни средства в цялата 

страна и има около 600 ра-
ботници. 

Разцвет
Дейността на Екометал 
инженеринг избуява в го-
дините, когато компания-
та започва тясна работа с 
металургичния комбинат 
Кремиковци. Това е вре-
мето, когато собственик е 
индиецът Прамод Митал, 
а изпълнителен директор е 
Александър Томов. Твърде-
нията на Томов, че Екоме-
тал инженеринг е партньор 
на Кремиковци много преди 
това, не са верни, каза за  
в. Пари предишният соб-
ственик на комбината Ва-
лентин Захариев. Никога по 
мое време не сме работили 
с тази фирма, твърди Заха-
риев.

В края на 2006 и начало-
то на 2007 г. Екометал се 
сдобива с два важни акти-
ва за Кремиковци - гара 
Прокатна и депата, в които 
се съхранява отпадъчният 
продукт от доменните пещи 
- шлаката. Тогава Томов 
обяснява продажбата им с 
това, че те не са производ-
ствени активи и компани-
ята иска да се освободи от 
излишни разходи. Според 
синдикатите обаче това са 
важни активи.

Като собственици на шла-
ковите депа Екометал са 
имали неограничен дос-
тъп до комбината. По това 
време все още е работило 
добивното производство и 
в него фирмата е извличала 
остатъчни количества желя-
зо от шлаката. 

В същото време Екометал 
са доставяли в комбината и 
скрап за преработка. Имен-
но тук може да е голямата 
далавера и т.нар. източване, 
когато една фирма стои на 
входа и на изхода: фирмата 
продава скрапа на Креми-
ковци на завишени цени, 
а после купува готовата 
продукция на много ниски 
или отпадъчния продукт 
без пари. Лидерът на КНСБ 
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в металургичния комбинат 
Васил Яначков твърди, че по 
това време специалисти са 
правили сметки какво влиза 
и какво излиза от завода и са 
открили разлики от 10 млн. 
лв. на месец. Никой не може 
да източи една фирма, ако 
тя стои отвън, затова спо-
ред мен Екометал са били 
не просто на входа и изхо-
да, а в самия Кремиковци, 
казва Яначков. Още тогава 
синдикатите алармират за 
източването и кражбите в 
завода, но нищо не послед-
ва. По това време Прамод 
Митал вече се е оттеглил 
от Кремиковци и той е като 
разграден двор, въпреки че 
все още изпълнителен ди-
ректор е Александър Томов. 
А за 2007 г. от Екометал 
отчитат солидна печалба от 
над 35 млн. лв.

амбиции
По същото време предпри-
емчивите братя Стоянови 
бясно изкупуват парцели 
край комбината Креми-
ковци. Говори се за около 
10 хил. дка придобита зе-
мя. Дали това е свързано 
с течащите по това време 
полемики за превръщането 
на Кремиковци в ново фи-
нансово сити, не е ясно. 

След закупуването на гара 
Прокатна новите собстве-
ници имат амбициозната 
идея да изградят модерен 
интермодален терминал и 
логистичен център. Разра-

ботен е проект, в който вече 
били вложени милиони за 
модерна площадка, под-
ходи, складове, по думите 
на Пламен Стоянов. Прави 
се контейнерен терминал, 
който щял да заработи през 
юни 2010 г. 

Преди две-три години 
Екометал инженеринг обя-
ви, че ще произвежда ток 
от вятърни инсталации и 
слънчеви солари. За цел-
та били закупени 8000 дка 
на Мургаш. Не е известно 
подобна централа да е из-
градена.

Екометал инженеринг бе 
и една от фирмите, която 
предложи услугите си да 
вземе комбината под наем, 
докато тече процедурата по 
несъстоятелност и се наме-
ри стратегически инвести-
тор. Фирмата дори е искала 
да възстанови доменното 
производство.

Наскоро Екометал инже-
неринг получила комплекс-
ното разрешително за пуска-
нето на новите инсталации 
за рециклиране след почти 
четиригодишно чакане по 
времето на Джевдет Чакъ-
ров. По този повод Пламен 
Стоянов казал пред колеги 
журналисти: Има надежда 
в новата администрация. 
И със столичното кметство 
работим все по-добре. Да 
чистим природата - това е 
нашата философия. А който 
цапа, да си плаща.

мила Кисьова

 ▶  Господин Захариев, 
когато вие бяхте соб-
ственик на Кремиковци, 
работихте ли с тази 
фирма?

- Не, дори не съм познавал 
тази фирма, не познавам и 
тези момчета. Нямаме нито 
един договор с Екометал, 
докато аз съм бил изпълни-
телен директор. Това може 
да се провери от листите 
с търговските партньори. 
Дори съм сигурен и че по 
времето на г-н Митал ком-
бинатът също не е работил 
с Екометал. Защото, дока-
то той беше там, все пак 
е имало някакъв ред. Аз 
останах в надзорния съвет 
около шест месеца след 
сделката с Глобъл стийл и 
съм сигурен, че през това 
време не е имало договори 
с Екометал. Става въпрос 
за периода докъм февруари 
- март 2006 г. Тогава имаше 
ред, подбираха се фирмите, 
не ми се вярва Митал да е 
работил с тях.

 ▶ Тоест ако те са стана-
ли партньори на Креми-

Откакто съм синдик 
в Кремиковци - от 1 
октомври 2008 г., Еко-
метал епизодично са 
доставяли скрап, при 
това в съвсем незначи-
телни количества. Става 
дума за два договора 
- преработка на 30 хил. 
т сляби и преработка 
на съвсем минимално 
количество скрап. Пък 
и след като изпадна в 
несъстоятелност при 
това ограничено произ-
водство, е много трудно 

Цветан Банков,
синдик на Кремиковци аД

Срещу продажбите на 
активи съм завел искове

да се прави каквато и 
да е схема на източване. 
Друго е, когато произ-
водството е било 100 
хил. т месечно. 

Иначе срещу всички 
сделки с активи, направе-
ни от Александър Томов, 
аз като синдик съм завел 
искове в съда.

Публична тайна 
беше, че Екометал 
източва комбината

Валентин Захариев, бивш собственик 
на Кремиковци АД

ковци, това е станало 
след оттеглянето на 
митал?

- Да, те засилиха дей-
ността си през последните 
две години, когато Митал 
отстъпи. 

 ▶  а изненада ли ви това, 
че тази фирма с този 
бизнес и с връзката си с 
Кремиковци е част от 
някаква по-голяма прес-
тъпна дейност?

- Беше публична тайна, 
че те са на входа и на из-
хода на комбината. Дори 
хора от управата на Кре-
миковци са в управата на 
тази фирма.

мила Кисьова

Аз не знам какви са 
официалните данни. 
Всеки удар срещу прес-
тъпността е много важен 
за хората. Да не се окаже 
същият случай като с 
Наглите, при който задър-
жаха 25 души, а накрая 
останаха само трима в 
ареста. Надявам се да има 
достатъчно доказател-
ства при всяка операция 
на МВР. А иначе би 
трябвало да попитате 
министър-председателя, 
който поздрави бдителния 
гражданин Петров, ако за 
това става дума.

Ако един човек се на-
мира в ДАНС с такива 
огромни правомощия, а съ-
щевременно влиза в такава 
акция като обект от орга-
низирана престъпна група, 
това говори за управлени-
ето на предишната власт. 
Как може да бъде допуснат 
такъв човек в ДАНС? Това 
не е РR акция, както не e 
РR акция освобождаването 
на Хамстера от състав на 
Софийския районен съд. 
Как да има някакъв резул-
тат, ако Висшият съдебен 
съвет е в този състав? На 
какво да разчитаме ние 

Иван Костов,
депутат от ДсБ

от тази съдебна власт? 
Аз очаквам и следващи 
мишени да бъдат поразе-
ни. Надявам се следващата 
мишена да станат някои от 
Недосегаемите. Лично ще 
работя за това.

Следващата мишена - 
Недосегаемите

Ако Алексей Петров се 
окаже част от прес-
тъпна група, Сергей 
Станишев трябва да 
поеме политическата 
отговорност. А не знам 
много по-различни 
форми на политическа 
отговорност, освен да си 
подадеш оставката. Не 
знам Алексей Петров да 
е изнасял информация 
в полза на предишно-
то правителство и не 
допускам това да се е 
случвало. Ако Алексей 
Петров се окаже част от 
подобна група, това ще 

Сергей Станишев да 
си подаде оставката

Румен Петков,
бивш министър на вътрешните 
работи в кабинета станишев

е много тежка оценка 
за нас, за предишното 
управление. Обвързани-
те със случая не трябва 
да имат нищо общо с ръ-
ководството на нашата 
партия.

Да не ги пуснат, както 
стана с Наглите

Сергей Станишев,
бивш министър-председател

Надявам 
се да има 

достатъчно до-
казателства

 ▶  Слуховете за източване на Кремиковци вървят 
още отпреди приватизацията му снимКа БоБи тошев
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Здравната каса в 
преразход от 7 млн. 
лв. месечно заради 
медикаменти

За реално свършена, но 
отчетена и проверена ра-
бота на здравните заведе-
ния ще бъде плащано над 
лимитите, определени като 
делегирани бюджети. От 
това ще се облагодетел-
стват болниците, сключили 
договор със здравната каса. 
Това заяви вчера финан-
совият министър Симеон 
Дянков. 

Вицепремиерът при-
помни, че правителството 
е обещало 350 млн. лв. 
срещу ефективна здравна 
реформа, а под споразу-
мението стоят подписите 
на финансовия министър 
Симеон Дянков и здравния 
министър Божидар Нанев. 
Тези средства ще дойдат от 
по-добрата работа на НАП 
и митниците.

Тази реформа е много 
трудна и затова не е станала 
20 години. А защо не е ста-
нала, защото предишните 
ги е било страх. Министър 
Нанев не го е страх, мен 

Правителството дава на болниците 
350 млн. лв. срещу ефективна реформа

320
▶ млн. лв. е бюджетът на 
нЗОК за лекарства през 
2010 г. Вместо по 26 млн. лв. 
се изписват медикаменти 
за 33 млн. лв. през последни-
те месеци 

Ден след като получихме 
положителна оценка от 
Брюксел за оперативни про-
грами Регионално развитие 
и Техническа помощ, Евро-
пейската комисия ни даде 
светлина за още две - ОП 
Конкурентоспособност и 
Транспорт. Това каза пре-
миерът Бойко Борисов след 
вчерашното заседание на 
правителството. По думи-
те на Борисов по тези две 
програми ще получим съ-
ответно 1.3 и 2 млрд. EUR. 
Премиерът обобщи, че по 
четирите програми са раз-
мразени общо 6.7 млрд. 
EUR. За четири месеца ус-
пяхме да направим това, 
което не бе направено за две 
години, похвали се той.

До 19 февруари пред-
стои да получим оценка 
от Еврокомисията по още 
3 оперативни програми, 
уточни вицепремиерът и 
финансов министър Симе-
он Дянков.

Той каза, че благодарение 
на четирите положителни 
оценки от Брюксел Бълга-

рия е подобрила значител-
но репутацията си. По ду-
мите на Дянков това било 
толкова важно, колкото и 
вливането на финансов ре-
сурс в страната. България 
влезе в историята на ЕС с 
това, че вече на два пъти 
бяха връщани оценките за 
съответствие по оператив-
ните й програми.

Ресурс
Парите по програмата Кон-
курентоспособност са жи-
ви пари, които българският 
бизнес ще получи, обясни 
министърът на икономика-
та, енергетиката и туризма 
Трайчо Трайков. Той допъл-
ни, че по тази програма у 
нас веднага ще влязат 424 
млн. лв. Трайков допълни, 
че до края на тази година 
по 15-те процедури щели 
да постъпят още 468 млн. 
EUR, като в тази сума не се 
включват парите от Jeremie, 
които са 200 млн. EUR. 
Много е важно бизнесът да 
бъде активен, за да се усво-
ят тези пари, категоричен 

Размразяват 3.3 млрд. EUR 
по още две програми
До 19 февруари ще 
станат ясни и оценки-
те на ЕК по послед-
ните три програми

беше министър Трайков.

Транспорт 
Парите по програма Транс-
порт ще се използват за 
инфраструктура, строеж 
на магистрали, жп линии, 
корабоплаване по р. Дунав 
и строежа на метрото в 
София, обясни министърът 
на транспорта Александър 
Цветков. Най-важният ни 

приоритет е строежът на 
магистрала Тракия, каза 
Цветков. Той допълни, че 
имало голям интерес от 
фирми за строежа на жп 
линията Пловдив - Бургас 
за бързи влакове, които се 
движат със 160 км/ч. До-
сега 22 компании са заку-
пили тръжни документи за 
тази процедура, похвали се 
Цветков.  

Заменки
Сделките, свързани със 
заменки на гори, за които 
Брюксел може да ни гло-
би, може да се обявят за не-
действителни, каза главни-
ят прокурор Борис Велчев 
след вчерашната среща на 
Съвета по сигурността към 
премиера. Министърът на 
земеделието Мирослав Най-
денов обясни, че са поиска-

ли писмото от Европейската 
комисия да бъде преведено 
на български. Така сме ще-
ли да имаме още 20 дни, 
в които да намерим изход 
от ситуацията. Стратегията 
на правителството е тези 
сделки да се обявят за не-
регламентирана държавна 
помощ, за да не плаща дър-
жавата санкции.

Биляна вачева

 ▶  Премиерът Бойко Борисов обобщи, че по четирите програми Брюксел е размразил общо 6.7 млрд. EUR 
 снимКа марина ангелОВа

2009 г. и за да стигнат, сред-
номесечният разход трябва 
да е около 26 млн. лв. По-
следните месеци на 2009 и 
януари 2010 г. за лекарства 
се харчат по 33 млн. лв. 

Доплащане
От средата на февруари над 
39 хил. пациенти с диабет 
ще трябва да доплащат за 
три вида инсулин на датската 
фирма Ново Нордиск, съоб-
щиха от НЗОК. Доплащането 
ще е около 5 лв. месечно. 
Представители на касата, на 
фирмата производител и на 
пациентски организации оп-
ределиха това като позитивна 
новина, защото най-после 
било намерено решение на 
проблема, което ще даде си-
гурност на доставките.

Светлана Желева

не ме е страх, г-н Борисов 
не го е страх, целия каби-
нет не го е страх, нашите 
парламентаристи не ги е 
страх, каза финансовият 
министър. Идеята на тази 
реформа е по-добро ка-
чествено здравеопазване за 
всички, добави  Дянков.

Преразход
Здравната каса въвежда за-
силен контрол на разходите 
за лекарства, за да се спре 
преразходът на средства, 
съобщи зам.-директорът 
Албена Златарева. Парите 
за медикаменти тази година 
са с 10 млн. лв. по-малко от 

Създаването на цен-
трализиран орган ще 
спести на държавата 
25 млн. лв.
 
Създава се централизиран 
орган за обществените по-
ръчки, който ще е под шап-
ката на финансовото ми-
нистерство. Това реши на 
вчерашното си заседание 
правителството. Поръчките 
на всички канцеларски мате-
риали, гориво, покупката на 
самолетни билети и почист-
ването на министерствата 
вече ще се правят от финан-
совото ведомство, а не както 
досега всяко министерство 
само да обявява отделен търг 
за тези стоки и услуги. Това 
каза вицепремиерът и фи-
нансов министър Симеон 
Дянков. По думите му така 
държавата ще пести между 
20 и 25 млн. лв. на година. 
Дянков обясни, че във фи-
нансовото ведомство няма 
да се прави нов отдел, тъй 
като там вече имало такъв.

Злоупотреби
Според проучване на Цен-
търа за изследване на демо-

крацията хазната годишно 
е ощетена с 1.3 млрд. лв. 
само от корупцията при об-
ществените поръчки. Най-
пресният подобен пример е 
цената на обяда на борда на 
правителствения самолет, 
който се оказа, че струва на 
данъкоплатците 72 лв.

Цел
Дянков допълни още, че 
централизирането на по-
ръчките за хартия и гориво 
е пилотен проект и ако той 
върви добре, същият прин-
цип може да се приложи и 
за други обществени поръч-
ки. Според него целта е не 
само да се свият разходите 
на държавата, но и да се 
намали възможността да се 
правят нерегламентирани и 
договорени търгове. Идеята 
за създаването на единен 
централизиран орган по 
обществените поръчки не е 
нова. Преди време Меглена 
Плугчиева и председателят 
на Българската стопанска 
камара Камен Колев пред-
ложиха да се създаде един 
орган, който да се занимава 
с тръжните процедури.

Биляна вачева

Обществените 
поръчки  под 
шапката на Дянков

 ▶  Министър Божидар Нанев от реформа не се бои, 
твърдят колегите му от правителството 
 снимКа марина ангелОВа
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Бизнесът губи над 13 млн. лв. от блокадите     
Транспортното минис-
терство улесни турис-
тическите превози

Загубите на българските 
компании от продължава-
щата блокада на гръцки-
те фермери вече достигат  
13 504 599 лв. според офици-
ално представените от биз-
неса документи, съобщиха 
от кризисния щаб. ГКПП 
Кулата - Промахон се отваря 
само в определени часове и 
опашките от тежкотоварни 
камиони там късно вчера 
бяха огромни - над 300 тира 
чакаха, за да преминат гра-
ницата. Не се очаква блока-
дата да падне скоро, защото 
стачката в Гърция се раз-
раства и все повече сектори 
от икономиката на южната 
ни съседка се включват в 
нея. Остават затворени и 
повечето от големите пътни 
артерии в самата Гърция. 
Междувременно стотици 
тежки международни ка- 
миони от три посоки задръс-

Спестяванията 
се увеличават
Към края на декември 
депозитите нарастват 
до 36 млрд. лв. 

Спестяванията на хората се 
увеличават, става ясно от 
статистиката на БНБ. Към 
края на декември размерът 
на депозитите на бизнеса и 
на населението нарастват с 
2.7% на годишна база и дос-
тигат 36 млрд. лв. Паралелно 
с увеличаването на депози-
тите се повишават и креди-
тите. Според статистиката на 
БНБ размерът на заемите за 
домакинствата  изпреварват 
фирмените кредити.

Разпределение
Домакинствата повишават 
влоговете си. Това доказва 
твърденията на анализато-
рите от различните трезори, 
че хората се насочват към 
спестяване по време на кри-
за. Депозитите на домакин-
ствата достигат 24 млрд. лв., 
което е увеличение от 10.9% 
в сравнение със същия пери-
од на миналата година.

Депозитите на фирмите 
пък намаляват с 10.5% на 
годишна база и достигат 

облекчения
Изпълнителна агенция Ав-
томобилна администрация 
към транспортното минис-
терство е облекчила про-
цедурата за автобусните 
фирми, които извършват 
т.нар. случайни превози, 
съобщиха от ведомството 
на Александър Цветков. 
Компаниите вече няма да 
представят предварител-
но списък с имената на 
пътниците, които возят, в 
регионалните поделения на 
ДАИ, каквито бяха изисква-
нията досега. Те ще имат 
право два часа преди самия 
превоз да сторят това, като 
изпратят въпросния списък 
по факс или електронна 
поща в звеното по контрола 
към ДАИ. Досега тези спи-
съци е трябвало да бъдат 
заверявани на място, а сега 
се спестяват всички бюро-
кратични формалности, ко-
ментират от транспортното 
министерство. Контролът 
се запазва, като в съответ-
ното поделение на ДАИ се 

съхраняват данните, полу-
чени от компаниите.

очаквания
Новите правила улесняват 
транспортните фирми, за-
нимаващи се основно с ту-
ристически превози и на 
които се налага в последния 
момент да правят промени 
в списъците на пътниците, 
които превозват. Това ко-
ментира за в. Пари Ивайло 
Константинов, собственик 
на автобусна фирма Юнион 
Ивкони. Според него ав-
тобусните превозвачи, ко-
ито извършват превози по 
регулярни линии, все още 
очакват промени в Закона за 
автомобилните превози. Ле-
гитимните превозвачи имаха 
възражения именно срещу 
това, че трябва законода-
телно да се прецизират из-
искванията към автобусните 
компании, които или нямат 
лиценз, или под прикрити-
ето на т.нар. случаен превоз 
отнемат клиенти.      

илиана Тончева

▶ Автобусните компании настояват за ясни правила в сектора             снимка БоБи Тошев

12 млрд. лв. към края на 
декември. Най-много са 
спестяванията на фирмите 
от сектора на търговията 
и ремонта на автомобили. 
През декември те са вложи-
ли 3.6 млрд. лв. в банките. 
Депозитите на строител-
ните фирми са близо 1.2 
млрд. лв.  Бизнес креди-
тите нарастват с 2.3% на 
годишна база и достигат 
почти 31 млрд. лв., показват 
данните на БНБ. Заемите на 
домакинствата са 19 млрд. 
лв. Това е увеличение от 
5.8% към края на декември 
спрямо същия период на 
миналата година.

Трезори
Най-много депозити през 
2009 г. са привлекли  Банка 
ДСК и УниКредит Булбанк, 
показват данните на БНБ. 
Към тях са насочени съот-
ветно по 4.7 и 3.1 млрд. лв. 
от влоговете. Юробанк И Еф 
Джи, Първа инвестиционна 
банка, ОББ и Райфайзен-
банк са „спечелили” по над 
1 млрд. лв. от спестяванията 
на домакинствата и фир-
мите.

Радослава Димитрова
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тиха подхода към Дунав мост.  
Колоните от чакащи автомо-
били са дълги по няколко 
километра. Според пътните 
служители автомобилите се 
пропускат през границата, 
но те продължават да идват 
от България към Румъния, 

тъй като през изминалите 
дни са изчаквали на раз-
лични паркинги отваряне 
на пътищата след снежните 
виелици. Както стана ясно, 
независимо от декларирана-
та подкрепа от страна на ЕК  
премиерът Бойко Борисов 

не изключва възможността 
България сама да съди Гър-
ция в Люксембург. Юристи 
също коментираха подобна 
възможност, като се позоваха 
на това, че страната ни има 
право да предяви самостоя-
телен иск извън ЕК.

Финансова корекция от 11 
млн. EUR ще бъде наложена 
на държавния бюджет заради 
шест неправилно изтъргува-
ни договора от предишното 
ръководство на Министер-
ството на околната среда и 
водите по програма ИСПА. 
Европейската комисия ще 
получи обратно 4.7 млн. 
EUR от тях, обяви в Смо-
лян зам.-министър Ивелина 
Василева при откриването 
на пречиствателната стан-
ция в града. Предишното 

ръководство на министер-
ството е търгувало догово-
рите чрез пряко договаряне, 
което е в разрез с правилата 
на ЕС, тъй като ограничава 
възможността за свободна 
конкуренция. Въпреки това 
нямало да бъдат редуцирани 
средствата за реализация 
на проектите. Смятам, че 
трябва да говорим за поли-
тическа отговорност, а не за 
персонална, уверена е зам.-
министър Василева. 

Радостина Пенева

Санкционират ни  
за грешки по ИСПА
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Новият Закон за потребител-
ските кредити може да дове-
де до злоупотреби от страна 
на клиентите, обясниха бан-
кери пред в. Пари. Според 
тях правата, които получават 
те, както и нововъведенията 
може да затруднят работата 
на трезорите.

 
опасност
Един от най-опасните под-
водни камъни, които се кри-
ят между редовете на новия 
закон, е опасността от ос-
къпяване на заемите. Това 
може да стане, ако много хо-
ра се възползват от правото 
да върнат преждевременно 
взетите кредити. Ако има 
много некоректни кредито-
получатели, това ще доведе 
до оскъпяване на заемите, 
обясни главният изпълните-
лен директор на УниКредит 
Булбанк Левон Хампарцу-
мян. Главният изпълнителен 
директор на МКБ Юнион-
банк Мария Илиева също 
е на мнение, че промените, 
които се дават на кредитопо-
лучателите, може да доведат 
до злоупотреби.

Сблъсък
Промените в закона сблъс-
каха мненията на депутати-
те и банкерите. Основните 
противопоставяния между 
тях са свързани с лихвите 
по потребителските заеми 
и с договорите, които се 
предоставят на кредитопо-
лучателите. 

Според членовете на ико-
номическата комисия към 
парламента трезорите ед-

ностранно вдигат лихвите 
по кредитите. Те предпри-
емат тази крачка не само 
когато имат основания за 
това, твърдят депутати от 
икономическата комисия. 
Друг трик е, че банките не 
уведомяват кредитополуча-
телите си, смятат предста-
вителите на властта. 

Банкерите опровергаха 
тези твърдения. Председа-
телят на Асоциацията на 
банките Виолина Мари-
нова обясни, че във всеки 
договор и сега се посочва 
годишният процент на раз-
ход по кредитите. Ние и в 
досегашните договори ясно 
и изчерпателно сме обясни-
ли как се образува цената 
на заема, коментира Мария 
Илиева. По думите й кли-
ентите във всеки момент 
могат да изчислят каква им 
е лихвата, дори без да има 
нужда да посещават клон 
на банката. 

оценка
Като цяло обаче законови-
те промени ще се отразят 
положително на сектора, 
смятат банкерите. За тях по-
важно е новото задължение 
всички реклами за кредит да 
бъдат с еднакъв шрифт. 

Добре е да има регулация. 
Промяната, която се прие за 
рекламите, е нещо хубаво, 
защото има банки, които 
правят подвеждаща рекла-
ма, обясни Левон Хампар-
цумян. Ще има позитивен 
ефект от текстовете, които 
се приеха, заяви пред в. 
Пари Даниела Бобева, ди-
ректор на дирекция Меж-
дународни отношения и 
европейска интеграция в 
БНБ. По думите й той ще 
се прилага ефективно, ако 
хората знаят интересите си. 
Освен по-добра защита на 
потребителите този закон 
ще постигне и повече ин-
формираност и разширява-
не на финансовите услуги, 
обясни Бобева.

Новите права 
на клиентите 
може да доведат 
до злоупотреби, 
твърдят банкерите

Радослава Димитрова 
rdimitrova@pari.bg

Новият закон ще дисциплинира банките
Основната причина за 
промените са оплаква-
ния от кредитополуча-
телите

Причините за промяна в 
Закона за потребителски 
кредит са две, обясни пред 
в. Пари председателят на 
Комисията по икономиче-
ска политика, енергетика 
и туризъм в НС Мартин 
Димитров. По думите му 
неяснотата около вдигането 
на лихвите, както и синхро-
низирането на законода-
телството са в основата на 
промените. 

Причините
Получихме много оплак-
вания и в икономическата 
комисия, и в десните пар-
тии за това, че хората са 
подведени от някои банки 
за условия по потребител-
ския кредит, заяви Мартин 

Димитров. Според него хо-
рата не са наясно с таксите, 
които трябва да платят на 
трезорите, с лихвите или 
и с двете. В момента се об-
лягаме на една европейска 
директива, която ни дава 
основание да предприе-
мем промените в Закона 
за потребителския кредит, 
посочи председателят на 
икономическата комисия.

Ползи
По думите на Мартин Ди-

митров банките ще бъдат 
по-дисциплинирани и няма 
да подвеждат хората. Спо-
ред него повод за това е 
промяната, която разреша-
ва отказ от кредит в срок от 
14 дни след подписването 
на договора. Точно тогава 
хората разбират какво са 
подписали и какви са усло-
вията, обясни Димитров. 

Другото, което даваме ка-
то възможност, е след отказ 
от кредитополучателя той 
да може да върне заема в 

срок от 30 дни, каза още 
Димитров. Според него та-
къв хубав защитен механи-
зъм за потребителите не е 
имало до момента.

Този закон ясно ще ка-
же на банките и че няма 
смисъл да крият условия 
за повишаване на лихвите, 
посочи председателят на 
икономическата комисия. 
Искаме, когато човек взима 
кредит, да са му ясни всич-
ки условия и да не е подве-
ден, допълни още той.

очакване
Банките няма да са мно-
го доволни от промените, 
но нашата цел е защитата 
на потребителите, обясни 
Мартин Димитров. Според 
него в дългосрочен план 
трезорите ще разберат, че 
колкото са по-коректни,  
толкова по-добре ще се раз-
вива банковата система.

Радослава Димитрова  

▶Целта ни е да защитим потребителите, заяви 
Мартин Димитров
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Повече граждани 
ще кандидатстват за 
максималния срок на 
кредитите

 ▶ Госпожо илиева, имаше 
ли потребност от про-
мените в Закона за по-
требителския кредит? 

- Щом законодателят е 
решил, може би наистина 
промените имат смисъл. В 
закона се предвиждат и ня-
кои нови постановки, които 
дават повече права на клиен-
тите, което е положително. 
На тях се дава възможност 
сами да изпробват избра-
ния потребителски заем на 
практика и така да преценят 
дали той наистина е за тях. 
Друг е въпросът, че при те-
глене на кредит освен разум 
има и много емоция и това 
е научно доказано. Емо-
ция, свързана с покупката 
на желан предмет. В този 
смисъл може и 14 дни да не 
са достатъчни, за да може 
клиентът реално да прецени 
дали именно този банков 
продукт  е най-подходящият 
за него.

 ▶ По какъв начин ще се 
отразят тези промени 
на банките?

- Стига да не се злоупо-
треби с повечето права, ко-
ито потребителят получава 
с нововъведенията, проме-
ните няма да имат негатив-
но отражение върху банки-
те. За случаите, свързани с 
промяната в лихвите, ние 
и в досегашните договори 
ясно и изчерпателно сме 
обяснили как се образува 
цената на заема. Нашите 
клиенти във всеки момент 
могат да изчислят каква им 
е лихвата, дори без да има 
нужда да посещават клон 
на банката. Лихвата при 
нас е ясна - тя е функция 
на някои от индексите Со-
фибор или Юрибор плюс 
фиксирана надбавка.

 ▶ очаквате ли много от 
кредитополучатели-
те да се откажат от 
заемите си, след като 
вече има възможност за 
това?

- Смятам, че кандидат-
стването за кредит е сериоз-
на и отговорна задача и така 
се възприема от всеки наш 
клиент. Освен това вече има 
много и различни източници 
на информация, а и през 
последните години хората 
станаха много по-инфор-
мирани и търсещи. Смея да 
твърдя, че българите са сред 
най-финансово грамотните 
потребители на банкови ус-
луги ако не в цяла Централ-
на и Източна Европа, поне в 
Балканския регион. Всичко 
това ме кара да мисля, че ед-
ва ли има фрапиращо много 
случаи, при които клиенти 
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Всички искат да плащат 
по-малки месечни вноски

се отказват от изтегления 
от тях кредит в рамките на 
законоустановения 14-дне-
вен срок. Няма да се мине, 
разбира се, без дежурните за 
подобни случаи на „тества-
не” от страна на някои граж-
дани, но те едва ли също ще 
са много на фона на общия 
брой кредити.

Очакванията ми са в ре-
зултат на законовите про-
мени да има повече гражда-
ни, които да кандидатстват 
за максималния възможен 
срок. Причината за това е, 
че вече липсва санкцията 
и те биха предпочели по-
дългия срок, което означава 
и по-малка месечна вноска. 

 ▶ Ще повлияят ли про-
мените върху лошите 
кредити?

- Мисля, че и в момента 
банките предоставят доста-
тъчна информация на своите 
клиенти. Далеч сме от тези 
времена, в които наистина 
имаше опити за прикриване 
на част от информацията. 

Банките стават все по-
прозрачни и откровени към 
своите клиенти, защото вре-
мената изискват това. Както 
е добре известно, банковият 
бизнес се крепи най-вече 
на взаимното доверие. По 
отношение на лошите кре-
дити смятам, че причина 
за техния ръст не е толкова 
липсата на информация, а 
променените икономиче-
ски условия. Някои хора са 
надценили своите възмож-
ности, други са изгубили 
своята работа и т.н. 

 ▶ При приемането на 

закона имаше много 
дискусии за промените 
на лихвите и твърдения, 
че банките спекулират 
и вдигат нивата им без 
реални причини. в какви 
случаи се променят 
лихвите и досега това 
посочваше ли се в дого-
ворите?

- В МКБ Юнионбанк 
винаги сме държали на 
прозрачните условия, по 
които се формира лихвата. 
Както споменах вече, на-
шите лихви се формират 
от индекси, които всеки 
клиент може да провери по 
всяко време в медиите или 
в интернет. Повишението 
или спадът на лихвите по 
нашите потребителски за-
еми става автоматично и 
обективно, ние не влияем 
на процеса. Разбира се, в 
банковата система има слу-
чаи, в които лихвата не се 
формира от индекси от рода 
на Софибор или Юрибор, а 
например от вътрешнобан-
ков индекс. 

Макроикономиче ски 
погледнато обаче, вдига-
нето на лихвените нива, 
което наблюдавахме през 
последната една година, 
бе в резултат на обектив-
ни причини - увеличи се 
рисковата премия, лошите 
кредити станаха повече и 
пр. Добрата новина е, че 
вече, макар и плахо, започ-
ва обратният процес - в 
унисон с подобряване на 
икономическата ситуация 
ще наблюдаваме и плавно 
облекчаване на лихвите по 
кредитите.

Радослава Димитрова

Законът за потребител-
ски кредит е уеднак-
вяване на правилата 
у нас с тези в Европа. 
Отказът от кредит, който 
се дава като възможност 
на кредитополучатели-
те, не беше изключен и 
досега като вариант. А 
един човек, който има 
необходимост от пари и 
е взел заем с конкретна 
цел, няма да се откаже 
от него. 

Ако има върнати 
кредити, те ще са много 
малък процент. Теоре-
тично има възможност 
да се злоупотребява с 
всяко право и ако има 
много некоректни кре-

Измененията ще направят 
правилата европейски

Ако има 
много неко-

ректни кредито-
получатели, ще се 
оскъпят заемите

Левон Хампарцумян,
гл. изп. директор на УниКредит 
Булбанк

дитополучатели, това ще 
доведе до оскъпяване на 
заемите. 

Добре е да има регула-
ция и задължението, кое-
то се прие за рекламите, 
също е нещо хубаво, 
защото има банки, които 
правят подвеждаща 
реклама. Относно из-
искването за посочване 
на всички причини за 
повишаване на лихвите 
мога да кажа, че това сме 
го правили и досега. 

Приемам закона пози-
тивно. След като искаме 
да сме част от ЕС, е 
нормално да си хармо-
низираме правилата.

Визитка
Коя е  
Мария  
Илиева

 ▶Мария Илиева е предсе-
дател на управителния 
съвет и главен изпълни-
телен директор на МКБ 
Юнионбанк от 2006 г.

 ▶Преди да поеме упра-
влението на кредитна-
та институция, Или-
ева е била член на Ус и 
изпълнителен дирек-
тор Банкиране на дреб-
но в Ейч Ви Би банк Био-
хим, както и директор 
Частно банкиране и 
Бизнес развитие в БнП 
Париба.

Коментар

Измененията на Закона 
за потребителски кредит 
ни устройват. Ние и сега 
посочваме годишния 
процент на разходите, 
свързани с всеки кредит. 
Единственото ново нещо 
са промените за рекла-
мите. 

Не очаквам възмож-
ността за отказ от 
кредити да се отрази на 
нашата работа. Няма да 
има много кредитопо-
лучатели, които ще се 
отказват от  заемите си, 
защото икономическата 
ситуация не го позво-
лява. Сега също няма 
предсрочно погасяване 
на кредити.

Работата ни няма  
да се промени

Единстве-
ното ново 

нещо са проме-
ните за рекла-
мите 

виолина Маринова,
 гл. изп. директор на Банка ДсК и 
председател на асоциацията на 
банките 

снИМКа БоБИ ТошЕВ

▶ интересът към тегленето на потребителски 
кредити не намалява по време на криза въпреки 
трудното им изплащане

  снИМКа БоБИ ТошЕВ

Едно към едно

Новости
Какви са 
промените  
в закона

 ▶Горната граница на 
потребителския кредит 
вече ще е 147 хил. лв. вмес-
то досегашните 40 хил. 
лв.

 ▶Клиентите получават 
правото да се отказват 
от сключения договор за 
потребителски заем и ще 
имат възможност да го 
връщат предсрочно, без 
да дължат наказателни 
такси.

 ▶В срок от 14 календарни 

дни потребителите ще 
могат да се отказват 
от кредитите си. Те ще 
трябва да върнат взета-
та сума за 30 календарни 
дни. 

 ▶Текстовете на реклами-
те вече ще се изписват  
с еднакъв шрифт и голе-
мина. 

 ▶В договорите за потре-
бителски кредит трябва 
да бъдат посочени всички 
причини за повишаване 
на лихвения процент. 

 ▶Банките ще са задъл-
жени да уведомяват 
потребителите за всяка 
промяна на лихвения про-
цент. 

Интервю Мария Илиева, гл. изп. директор на MKБ Юнионбанк
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Кризата ускори 
смяната на лидера 
в търговията

Многогодишното царува-
не на Германия като из-
носител номер 1 в света 
официално приключи и 
палмата на първенството 
беше грабната от азиатска-
та сила Китай. Доказател-
ство за това са последни-
те данни, които показват, 
че износът на Германия е 
паднал с почти 1/5 през 
миналата година, което е 
най-големият спад от 60 
години. 

Данните, изнесени от 
правителството на страна-
та, само потвърдиха пред-
варителните слухове, че 
неудържимият растеж и 
устойчивост на Китай по 
време на финансовата кри-
за надминаха износа на 
Германия, която беше уда-
рена от дълбока рецесия, 
преди отново да се върне 
към растеж през второто 
тримесечие на миналата 
година. 

възход
През миналия месец мит-
ническите служби в Китай 
обявиха, че износът за ця-
лата 2009 г. надхвърля 1.2 
трлн. USD, което е над обя-
вените 1.1 трлн. USD износ, 
осъществен от Германия. 
Числата показват спад за 
Германия от 18.4% през 
2009 г. спрямо предишната 
година, макар износът през 
декември 2009 г. да отбеля-
за растеж на годишна база.
Кризата ускори смяната на 
властта в световната тър-
говия към развиващите се 
страни, коментира шефът 
на асоциацията на износи-
телите в Германия Антон 
Бьорнер. Фактът, че пре-
даваме на Китай титлата 
световен износител, не ни 
притеснява, добави той. 
Растежът на китайската 
икономика ще осигури и 
нашия растеж и работни 
места за години напред. 
Бьорнер посочи, че през 
декември търсенето на гер-
мански стоки във всички 
части на света се е увеличи-
ла спрямо година по-рано. 
Намаляващият износ по-
казва, че големи области от 
икономиката все още дър-
жат неутралитет, коментира 

Компанията калкули-
ра щети от поръчките, 
направени, когато 
цените на метала бяха 
по-ниски  
 
Най-големият произво-
дител на стомана в света 
ArcelorMittal SA отчете 1.07 
млрд. USD печалба през 
четвъртото тримесечие на 
2009 г. Очакваме с 10% 
повече продажби през тази 
година, каза Адитя Митал, 
главен финансов директор 
на компанията. За сравнение 
през третото тримесечие на 
2009 г. ArcelorMittal беше с 
903 млн. USD печалба, а го-
дина по-рано - през послед-
ните три месеца на 2008 г., 
производителят беше на 
червено с 2.6 млрд. USD. 
Въпреки силното последно 
тримесечие за цялата 2009 
г. положителният финансов 
резултат на дружеството 
възлиза на едва 118 млн. 

USD при 9.4 млрд. USD за 
2008 г.

Търсене
Търсенето на стомана вече 
нараства, но има опасност 
ръстът да бъде заличен за-
ради по-ниските цени на ме-
тала и по-високите разходи 
за добив на желязна руда и 
коксови въглища, посочват 
от компанията. По думите на 
Митал компанията все още 
страда от приключването 
на поръчките, направени в 
края на миналата година, 
когато цените на метала бяха 
по-ниски. 

инвестиции
Ще се преориентираме от 
изплащане на дълговете си 
към инвестиране на сред-
ства в бизнеса, като ще тър-
сим възможности за растеж 
на пазарите в Индия и Бра-
зилия, казва Митал. Плано-
вете ни за тази година са да 
вложим 4 млрд. USD.

Китай отне на Герма-
ния дългогодишната 
титла на световен  
износител

1.2  
▶ трлн. USD достига 
износът на Китай през 
миналата година

ArcelorMittal излезе на 
1.07 млрд. USD печалба 

Плюсове
Европа се 
слави с високо 
качество
▶ Германия и Европа са 
известни с качество и 
добра изработка. 
▶ Заплатите са по-високи 
тук, отколкото в други 
страни, но производи-
телността, отличното 
качество, разходите за 

логистика и изключи-
телните умения на рабо-
тещите компенсират 
загубата от разходите, 
коментира Ник Райли, 
новият главен изпълни-
телен директор на евро-
пейския клон на General 
Motors Co., който преди 
това беше зам.  главен 
изпълнителен директор 
по международните опе-
рации на американския 
автомобилостроител в 
Шанхай.

Помощ
Германия готова 
да спасява 
Гърция 

Германия и останалите 
страни от еврозоната готвят 
спасителен план за Гърция. 
Вече са започнали дискусии 
как точно да бъде подпомог-
ната закъсалата членка на 
еврозоната, а най-вероятни-
те варианти за спасението й 
са гаранции или двустран-
ни заеми. Възможностите 
ще бъдат обсъдени днес по 
време на срещата на върха 
на ЕС в Брюксел. Герман-
ският финансов министър 
Волфганг Шойбле е заявил, 
че няма друга алтернати-
ва освен спасителен план. 
Според в. Financial Times 
германски официални лица 
са заявили, че спадът в 
цената на еврото и натискът 
върху цените на облигаци-
ите са принудили Берлин 
да “предприеме драстични 
мерки”, за да помогне на 
Гърция да се справи с дъл-
говата криза. Според ана-
лизатори, ако намаляването 
на разходите не стане факт, 
Гърция е изправена пред 
реална заплаха от фалит.

Енергетика
Полша продава 
16% от Еnea за 
383 млн. USD 
Полша продава 16% в тре-
тата по големина енергий-
на група в страната Enea 
SA за 383 млн. USD, което 
е 8% под пазарната й цена. 
Акциите на Enea скочиха 
с 1.8% във вторник и така 
намалиха спада през тази 
година до 19%. Книжата 
на енергийния гигант стиг-
наха седеммесечно дъно 
на 8 февруари, следвай-
ки тенденцията на спад в 
цяла Европа заради опасе-
нията, че усилията на Гър-
ция, Испания и Португа-
лия да намалят бюджетния 
си дефицит ще навредят 
на икономическото възста-
новяване. 
През миналия месец пра-
вителството продаде и 
акции в производителя на 
мед KGHM Polska Miedz 
SA и в петролната рафине-
рия Grupa Lotos SA. Това 
е част от плана на страна-
та да увеличи четири пъти 
продажбите на активи до 
рекордните 10 млрд. USD 
през тази година. Разпро-
дажбите включват дялове 
в най-големите компании 
в страната в областта на 
застрахователния, енер-
гийния и химическия сек-
тор. Полша ще предложи 
допълнително 50% от Enea 
на индустриален инвес-
титор. Страната е наела 
Credit Suisse Group AG и 
Rothschild Polska да упра-
вляват транзакцията.

той. Трябва да се направи 
всичко, за да се насърчи и 
да се стабилизира увелича-
ването на износа. 

Рокада
Германия зае  първо -
то място като световен 
износител през 2003 г., 
изпреварвайки САЩ. Но-
вият статут на Китай е 
предимно символичен, 
но подчертава нараства-
щата индустриална мощ 
на страната, превръща-
нето й в главен купувач 
на петрол, желязна руда 
и други стоки и най-вече 
като инвеститор и ключо-
ва фигура при определяне 
на световната икономика. 
Способността й да свали 
от трона дългогодишния 
водач Германия отразява 
възможностите на гъв-
кавите, нискоразходни 
производители в Китай 
да задържат продажбите 
извън страната въпреки 
спада в търсенето в све-

товен мащаб, което удари 
и другите износители. 
За втори път в рамките 
на три години Германия 
е надмината от Китай. 
През 2007 г. Китай отново 
излезе пред най-голямата 
европейска икономика и 
стана третата по голе-
мина в света след САЩ 
и Япония, които заемаха 
съответно първо и второ 
място.

Принос
Растежът на Китай облаго-
детелства и други страни, 
особено Германия, зара-
ди ненаситното търсене 
на суровини, потребител-
ски стоки и т.н. Водещите 
производители на луксозни 
коли Mercedes-Benz, BMW 
AG и Audi AG обявиха, че 
продажбите им в Китай са 
се увеличили над два пъти 
за последната една година 
до миналия месец и така 
увеличават присъствието 
си на световния пазар. 

▶ Германия не се страхува от новия лидер, защото растежът на китайската икономика ще осигури и този на 
германската

▶ волфганг Шойбле, 
финансов министър  
на Германия

▶ Ще търсим възможности за растеж в индия и 
Бразилия, казва главният финансов директор на 
ArcelorMittal Адитя Митал
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Octopus’s seven tentacles
Crime group brain pos-
sibly arrested in special 
police operation

Extortion, strong-arm debt 
collection and racketeering, 
pimping, drug dealing, drain-
ing of considerable financial 
resources from Kremikovtzi 
metallurgic plant, use of in-
fluence, money laundering, 
income hiding, VAT syph-
oning. What or who unites 
all those crimes? For now 
the answer is Alexey Petrov. 
His arrest on Wednesday in 
a special police operation 
codenamed Octopus was both 
surprising and expected.

Arrests
A total of 13 people were ar-
rested in the operation. Five 
of them are key figures in 
the hierarchy of the organ-
ised crime group, interior 
minister Tsvetan Tsvetanov 
said. Detainees include 
Alexey Petrov, Yordan and 
Plamen Stoyanovs (known 
as the Dambovets brothers), 
Marchelo Dzholtov, Nikolay 
Velkov, Momchil Krastev, 
and Lozana Slavchova. They 
are most probably the brain of 
the criminal organisation. An-
other six people were arrested 
earlier in the night but their 
names were not announced.

 ▶The crime group has operated in Bulgaria for ten years, interior minister Tsvetan Tsveta-
nov said

Funds
Two more 
programmes given 
the green light
A day after Brussels gave 
Bulgaria a positive assess-
ment of the regional devel-
opment and technical 
assistance operational pro-
grammes, Sofia was given 
the green light for another 
two programmes: competi-
tiveness and transport. The 
announcement was made by 
prime minister Boyko Bor-
isov after Wednesday’s cabi-
net meeting. In his words, 
Bulgaria will receive EUR 
1.3 and 2 billion respec-
tively. A total of EUR 6.7 
billion has been released for 
all the four programmes. 
Another three operational 
programmes are due to be 
assessed by Brussels by Feb-
ruary 19, finance minister 
Simeon Dyankov said. The 
forest swap deals carried out 
by the previous government 
may be declared void, pros-
ecutor general Boris Velchev 
said. Otherwise Bulgaria 
may be fined for state aid.

Transport
Losses from 
border blockade 
top BGN 13m
The losses of Bulgarian 
companies from the con-
tinuing border blockade by 
Greek farmers have topped 
BGN 13.5 million so far, 
according to official docu-
ments, the crisis headquar-
ters said. The checkpoint 
at Kulata-Promahonas is 
opened only for a few hours 
a day and more than 300 
heavy-duty trucks were 
waiting to cross the border 
on Wednesday. The block-
ade is unlikely to be lifted 
soon, as the strike in Greek 
is expanding with more 
and more sectors joining in. 
Most major roads within 
Greece are also closed.

Banking
Deposits  
increase 2.7% to 
BGN 35bn in 2009
Individual and corporate 
deposits increased 2.7% to 
BGN 36 billion by the end 
of December 2009, central 
bank data show. However, 
loans increased parallel to 
deposits, with household 
borrowing exceeding com-
pany loans. Individuals’ sav-
ings reached BGN 24 bil-
lion, up 10.9% from the pre-
vious year. Corporate depos-
its, on the contrary, dropped 
10.5% on an annual basis 
to BGN 12 billion. Busi-
ness loans rose 2.3%, year 
on year, to BGN 31 billion. 
Households took out BGN 
19 billion loans last year, up 
5.8% on 2008. DSK Bank 
and UniCredit Bulbank were 
leaders in deposits in 2009, 
attracting BGN 4.7 and 3.1 
billion respectively. The big-
gest lenders were DSK Bank 
(BGN 5.4 billion), United 
Bulgarian Bank (BGN 2.9 
billion) and UniCredit Bul-
bank (BGN 2.2 billion).

Warning
Tsvetanov declined to answer 
the question of whether there 
is a political party in par-
liament that has been engi-
neered by the mafia. He also 
refused to say if a check-up 
has been ordered of Lev Ins, 
the insurance company that 
is connected with Alexey 
Petrov. However, the minister 
pointed out that all neces-

sary measures will be taken, 
including tax inspections, to 
destroy that ‘orderly hierar-
chical crime group, which 
has operated in Bulgaria for 
ten years.’

links
The connection of National 
Security Service’s one-time 
officer Alexey Petrov with 
all those criminal activities 

is yet to be established. Some 
are petty thefts that do not 
require much brain. As for 
Kremikovtzi’s draining, how-
ever, the Dambovets broth-
ers were linked with Petrov 
as early as two years ago. 
Momchil Krastev and Lozana 
Slavchova are in the manage-
ment of Lev Corporation, 
which again is connected 
with Alexey Petrov.

Euro devaluation boosts exporters’ revenue
Analysts: US currency 
to continue rising in 
short, medium term

The weakening of the eu-
ro against the dollar will 
considerably increase the 
revenue of companies that 
sell their products in the 
US currency, a Pari daily’s 
inquiry among leading ex-
porters traded on the Bulgar-
ian Stock Exchange shows. 
Since the beginning of 2010 
the dollar has risen 3.6% to 
EUR 1.3787 at 2.30 p.m. on 
Wednesday. The opposite 
trend was observed in 2009, 
when the dollar cheapened 
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6.78%. Thus the 12-month 
increase in the single Euro-
pean currency was erased in 
less than six weeks.

Effect
The weakening of the euro 
is good for us, Bianor Hold-
ing’s president Kostadin Yor-
danov said. For the past three 
years 50% of the company’s 
revenue has come from sales 
on the US market. The de-
valuation of the European 
currency has a good effect on 
most Bulgarian companies 
that pay in leva and euro and 
sell in dollars, he added.
The positive effect for us 
comes from the exchange rate 

differences and if the euro 
continues falling our revenue 
will jump further, Decotex’s 
Vasil Yovchev explained. 
M+S Hydraulic also said the 
euro drop is good for the 
company. The prices of our 
competitors that sell in dollars 
rise and customers start buy-
ing our products. Our main 
rivals are US and Chinese 

companies, M+S Hydrau-
lic investor relations director 
Vladimir Spasov said.

Forecasts
Analysts expect that the 
euro will continue losing 
positions to the dollar in 
the short and medium term. 
There are many reasons for 
such projections: the keeping 
of the key interest rate by 
the European Central Bank, 
the problems in the public 
sector in Greece, Portugal 
and Spain. Added to that is 
the latest macroeconomic 
data, which show that the 
US economy has overcome 
the crisis already. 

Control
FinMin takes  
over supplies,  
service contracts
A centralised body for public 
procurement of office sup-
plies and services will be 
created at the finance min-
istry, the cabinet decided at 
a meeting Wednesday. The 
contract awarding proce-
dures of all ministries will 
be organised by the finance 
ministry. That will allow 
the state to save BGN 20 
to 25 million a year, minis-
ter Simeon Dyankov said. 
According to a survey con-
ducted by the Centre for the 
Study of Democracy, the 
budget loses BGN 1.3 bil-
lion a year from corruption 
practices in public procure-
ment.

Corporate
Advent  
to delist Devin  
for BGN 4.9m
Advent International has 
bought back 7.8% of Devin’s 
free-float for BGN 4.9 mil-
lion, or BGN 3.5 per share. 
Thus, Advent and Devin’s 
operative management 
already own 97.9% of the 
mineral water bottler and 
can start the delisting proce-
dure. The tender offer was 
made on January 11, 2010 by 
Advent Water, Luxemburg, 
which is indirectly owned by 
funds managed by Advent 
International. The deadline 
of the tender was February 8. 
According to the legal regula-
tions, shareholders who have 
not sold their shares can ask 
to dispose of them at BGN 
3.5 until May 8, 2010. In 
2009 Advent Water acquired 
13.475 million shares for 
BGN 40 million from Sora-
via Group of Austria. 

BSE
Deals in Galata 
make up 78.5%  
of turnover
The sale of 485 shares 
(4.85%) in Investment Com-
pany Galata revived trade 
on the Bulgarian Stock 
Exchange (BSE) and made 
up 78.5% of the regulated 
market turnover on Wednes-
day. The deal amounted to 
BGN 4.27 million, or BGN 
9,002.5 per share. Chimim-
port, which owns 17.24% of 
Investment Company Galata, 
was the best traded stock as 
86,294 shares changed hands. 
All BSE indexes advanced 
on Wednesday. BGREIT led 
the rise, jumping 1.20% to 
45.61 points. BGTR30 of 
the best performers in total 
return was second with 0.85-
percent growth to 337.52 
basis points. The blue-chip 
Sofix added 0.73% to its 
value and closed at 439.86 
points. BG40 of the most 
traded stocks finished at 
119.99 points, up 0.63%. 
Web Media Group’s one 
share sale increased the com-
pany’s capitalisation 21.39%. 
Specialised Business Sys-
tems stock lost 23.08% of its 
value. 

Cover story

Bankers fear new 
customers’ rights may 
encourage misuse

The new Consumer Credit 
Act (CCA) may lead to mis-
use by customers, bankers 

told the Pari daily. According 
to them, the rights given to 
clients by the amendments 
may hinder the work of the 
banks. 

Perils
One of the biggest dangers 

Consumer lending changes hide risks

Changes
Amendments  
increase 
borrowers’ rights

 ▶ The consumer loan 
ceiling is Bgn 147,000, 
compared with Bgn 
40,000 before.

 ▶ Borrowers can repay 
their loans ahead of 
schedule without penalty 

fees.
 ▶ Customers can terminate 

their contracts within 14 
days of singing and restore 
the amount within 30 days. 

 ▶ Banks are obliged to 
inform their clients of any 
change concerning interest 
rates.

 ▶ all reasons for a possible 
increase in the interest rate 
should be clearly specified 
in the contract.

 3.6
▶ percent rise in the US 
dollar has been registered 
since the beginning of 2010

is the higher cost of loans. 
That may happen if a lot of 
borrowers decide to repay 
their loans ahead of sched-
ule, UniCredit Bulbank’s 
CEO Levon Hampartsumyan 
commented. MKB Union-
bank’s CEO Maria Ilieva 
also voiced the opinion that 
the changes may encourage 
misuse of various kinds. 

Differences
The amendments clashed 
the opinions of members 
of parliament and bankers. 
The main disagreement 
concerns loan interest rates 
and contracts. According to 
the parliamentary economy 
committee, lenders unilater-
ally raise the interest, even 
when there are no grounds 

for such a move, and often 
do not inform borrowers 
about the change. 

Bankers 
Bankers countered, saying 
that the annual interest rate 
on loans is clearly specified 
in each and every contract. 
According to them the new 
requirement for using one 
and the same font throughout 
loan ads is good. As a whole, 
the legal changes will have 
a positive effect on the sec-
tor, as there are banks with 
misleading advertisements, 
financiers said. Apart from 
better consumer protection, 
the new act allows clients to 
get more information and ex-
pands the financial services 
offered. 
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Поевтиняването на еврото 
спрямо американския до-
лар ще увеличи значително 
приходите на компаниите, 
които продават предимно 
в щатска валута. Това по-
каза проучване на в. Пари 
сред водещите износители, 
качени за търговия на Бъл-
гарската фондова борса. 

Спад
От началото на тази година 
американския долар се е 
повишил спрямо единната 
валута с 3.6% до 1.3787. 
Данните са до 14:30 часа 
българско време вчера. 

През миналата година 
тенденцията беше точно 
обратната - доларът по-
евтиня с 6.87% спрямо 
еврото. Така поскъпването 
на единната валута за 12 
месеца е заличено наполо-
вина за по-малко от шест 
седмици. 

Ефект
Ефектът от поевтинява-
нето на еврото за нас е 
положителен, коментира 
Костадин Йорданов, пре-
зидент на Бианор Холдинг. 
За последните три години 
около 50% от приходите 
на компанията идват от 
продажби, реализирани на 
американския пазар. Спо-
ред Костадин Йорданов 
обезценяването на единна-
та валута оказва положи-
телно влияние на повечето 
български компании, които 
се разплащат и извършват 
разходи в левове и евро, а 
продават на вън в амери-
кански долари.

Положителният ефект 
от промяната в цената на 
двете валути за нас идва 
от курсовите разлики и 

ако еврото продължава да 
поевтинява, приходите ни 
ще скочат още, потвърди 
и Васил Йовчев, главен 
мениджър на Декотекс. 
От М+С Хидравлик обяс-
ниха за в. Пари, че спадът 
в котировките на еврото 
има  много добро влияние 
върху компанията. 

Цената на продукция-
та на нашите конкуренти, 
които продават в долари, 
се оскъпява, като едни от 
най-големите ни конку-
ренти са от САЩ и Китай, 
обясни Владимир Спасов, 
директор за връзки с ин-
веститорите на М+С Хи-
дравлик. Той каза още, че 
в тази ситуация стоката 
на конкурентите им става 
по-скъпа и клиентите се 
ориентират към техните 
продукти. 

Прогнози
Очакванията на анализа-
торите са еврото да про-
дължава да губи позиции 
спрямо долара в крат-
косрочен и дългосрочен 
план. Причините за това са 
много - запазването на ос-
новния лихвен процент от 
Европейската централна 
банка, проблемите в пуб-
личния сектор на Гърция, 
Португалия и Испания и 
други. 

 Последните макроико-
номически данни от САЩ 
показаха, че американ-
ската икономика вече е 
излязла от кризата. Това 
заедно с постепенното 
изтегляне на монетарни-
те стимули в САЩ дават 
всички основания на до-
лара да продължава да се 
възстановява. 

Магдалена Иванова
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Мнение

От началото на годината доларът се е повишил спрямо еврото с 3.6%

Поевтиняването на еврото вдига 
приходите на износителите

Цитат

Най-удачно е за-
емите за Гърция да 

бъдат от Международния 
валутен фонд

▶ Проф. нуриел рубини

Адвент делиства Девин 
срещу 4.9 млн. лв. 
Мажоритарните ак-
ционери и оператив-
ното ръководство 
държат вече 97.9% 
от бутилиращата 
компания

Общо 4.9 млн. лв. бяха 
достатъчни на Адвент Ин-
тернешънъл, за да може 
да започне процедура по 
делистването на бутили-
ращата компания Девин 
от БФБ. Вчера от инвести-
ционния фонд съобщиха, 
че са успели да изкупят 
7.8% от свободните акции 
на публичната компания в 
обявеното търгово пред-
ложение. При цена от 3.50 
лв. за ценна книга, колко-
то беше обявена в начало-
то на предлагането, това 
прави общо 4.9 млн. лв. 

Дял
С изразходването на та-
зи сума делът на Адвент 
и оперативното ръковод-
ство на Девин в компа-
нията вече е 97.9%. Това 
им позволява да започнат 
процедура по изкупуване 
на акциите на останалите 
миноритарни акционери 

в Девин и за заличаване 
на дружеството от регис-
търа на публичните дру-
жества. 

Търговото предложение 
бе подадено на 11 януари 
2010 г. от Адвент Уотър 
(Люксембург) С.а.р.л., 
дружество, което се при-
тежава непряко от фондо-
ве, управлявани от Адвент 
Интернешънъл. Срокът на 
предложението изтече на 
8 февруари 2010 г., а се-
тълментът на сделките е 
насрочен за 17 февруари 
2010 г.

разпоредби
Съгласно разпоредбите 
на Закона за публично-
то предлагане на ценни 
книжа акционерите, които 
до момента не са приели 
търговотo предложение, 
ще могат да отправят до-
пълнително искане за из-
купуване на акциите им 
при цена от 3.50 лв. за 
акция до 8 май 2010 г. 
при инвестиционния по-
средник Елана Трейдинг. 
Акционерите, които не 
са продали  акциите си, 
ще могат също така да ги 
прехвърлят на Адвент при 
цена от 3.50 лв. за акция 

по време на процедурата 
по изкупуване на остана-
лите акции и заличаване 
на дружеството от регис-
търа на публичните дру-
жества на КФН. Самото 
отписване от регистрите 
на комисията ще стане 
след нейното одобрение.  

Адвент Уотър (Люксем-
бург) С.а.р.л. придоби през 
ноември 2009 г. 13 475 000 
акции в Девин, собственост 
на Соравия Груп Австрия, 
срещу малко над 40 млн. 
лв. 

Девин дебютира на Бъл-
гарската фондова борса 
през 2007 г., след като на-
прави първично публично 
предлагане на акции. Цена-
та, на която бяха отсечени 
акциите по време на IPO, 
достигна 6.1 лв. на акция. 
Сега акционерите в друже-
ството, които пазят акции 
от публичното предлагане, 
са принудени да продадат 
при цена от 3.5 лв. за акция, 
което и носи загуба от 43% 
за по-малко от 3 години.

Вчера през БФБ преми-
наха 415 акции на бутили-
ращата компания. Цената 
им се понижи до 3.30 лв. 
за брой.

Мирослав Иванов

Близо 50% от постъпленията 
ни идват от Америка
През последните три 
години около 50% от 
приходите ни идват 
от американския 
пазар. Ефектът от 
поевтиняването 
на еврото за нас е 
доста положителен. 

Костадин Йорданов,  
президент на Бианор Холдинг

Мнение

Така е и за повечето 
български компании, 
които се разплащат 
и извършват разходи 
в левове и евро, а 
продават стоките 
си на вън в щатски 
долари. 

Ситуацията е 
много благо-

приятна

20 09 2007 г. 

19 02 2009 г.

24 09 2009 г.

11 01 2010 г.

8 февруари 2010 г.

11 02 2010 г.

Девин излиза на борсата. 
Цената на затваряне е 8.10 лв. 
Това е и върхът в публичната 
история на компанията.

Котировката на Девин
удря дъното при
1.33 лв. за брой.

Обявена е договорката 
за продажбата 
на 75% от компанията

Започва търговото
предложение при

цена 3.50 за акция.

Край на предлагането. 
То приключва успешно.

Обявени са резултатите
от предлагането.

Цената на 
дружеството пада 

неудържимо 
заедно 

с понижението 
на БФБ.

Движение на акциите на Девин от листването на БФБ

20.09.07
7.85

10.02.10
3.3

 ▶  Анализаторите прогнозират поскъпването на долара да продължи и през 2010 г., а това ще има благоприятен ефект 
върху приходите на българските компании, които продават продукцията си в американска валута
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От началото на годината доларът се е повишил спрямо еврото с 3.6%

Поевтиняването на еврото вдига 
приходите на износителите

50
▶ процента от приходи-
те на Бианор идват от 
продажби, реализирани на 
американския пазар

6.87 
▶ процента поевтиня  
доларът спрямо еврото 
през миналата година

Листването на държавни 
енергийни дружества  
ще раздвижи пазара
1Българската фондова 

борса скоро ще се 
появи на радарите на 

международните инвести-
тори, тъй като значително 
изостана от пазарите в ре-
гиона (Румъния и Турция) 
и компаниите се търгуват 
при ниски ценови коефи-
циенти.   

2Ако се извадят 
дялове на борсата от 
държавни енергийни 

дружества, ще се раздви-
жи пазарът и може да се 
очаква ефектът БТК. След 
борсовата приватизация на 
миноритарния дял на дър-
жавата в БТК БФБ привле-
че вниманието на междуна-
родните инвеститори. 

3Според мен е задъл-
жително средствата 
от  Сребърния фонд 

да може да се инвестират 
и в книжа на български 

Задължително 
е средствата от 

Сребърния фонд да 
може да се инвес-
тират и в книжа на 
български компа-
нии

Андрей Георгиев, 
изп. директор на Болкан Кепитъл 
Мениджмънт 4Трябва да има 

ограничения за пен-
сионните фондове 

относно размера на инвес-
тициите като дял от акти-
вите им в дадена компания, 
вид финансов инструмент 
и държава. Само разделяне-
то на български или чужди 
акции, и то след прежи-
вения срив на пазарите в 
последните 2 години, ми се 
струва необосновано. 

5Все още не е ясно 
дали има политиче-
ска воля за прива-

тизацията на Българската 
фондова борса, засега са 
налице само намерения. 
Смяната на ръководството 
на борсата вероятно се 
вписва в стратегията на 
правителството за капита-
ловия пазар, като новият 
мениджмънт ще има за цел 
и да повиши доверието в 
капиталовия пазар.

компании. Единственият 
критерий при управлението 
на парите в него трябва да 
е умерен риск и качествени 
компании. 

Конкурентите  
ни страдат  
от долара
Поевтиняването на 
еврото не оказва 
пряко влияние 
върху дейността на 
М+С Хидравлик. 
Всичките ни покупки 
и продажби са в 

евро или съответно в 
левове на българския 
пазар. По-евтината 
европейска валута 
обаче ни прави косвено 
много добра услуга. 
Цената на продукцията 
на нашите конкуренти, 
които продават в 
долари, се оскъпява. 
Едни от най-големите 

ни конкуренти са 
от САЩ и Китай. 
В тази ситуация 
тяхната стока става 
по-скъпа и клиентите 
се ориентират към 
нашите продукти.

владимир спасов,
директор за връзки  

с инвеститорите  
на М+С Хидравлик 

Положителният ефект 
идва от курсовите разлики
Ние изнасяме за 
Америка и търгуваме 
в долари. За нас 
поевтиняването на 
еврото ще има 
положителен ефект. 
Цените на суровините 
растат в долари заради 

Цените на 
суровините 

растат в долари

васил Йовчев,  
главен мениджър на Декотекс

Коментар

по-голямото търсене. 
Положителният ефект 
от промяната за нас 
идва от курсовите 
разлики и ако еврото 
продължава да 
поевтинява, приходите 
ни ще скочат още. 

Над 30% спад в приходите 
от продажби на Метрон 
Дружеството остава 
на печалба за 
миналата година

Производителят на мебели 
Метрон отчете 34% спад в 
продажбите за 2009 г. до 
3.2 млн. лв. Това показват 
данните в отчета на друже-
ството към края на декем-
ври миналата година. 

Спадът идва най-много 

от понижението по перо 
постъпления от продадена 
продукция, които се смък-
ват до 1.7 млн. лв. спря-
мо отчетените в края на 
декември 2008 г. 3.2 млн. 
лв. За миналата година 
Метрон излиза на печалба 
от 423 хил. лв. Това обаче 
е понижение спрямо отчет-
ния положителен резултат 
от 723 хил. лв. в края на 
декември 2008 г. 

Метрон е създадена през 
1994 г. През 2000 г. дру-
жеството се преобразува 
в акционерно и в момента 
има капитал от 1 млн. лв. 
Чуждестранното участие е 
в размер на 70%. По данни 
от сайта на Метрон друже-
ството е първата българска 
частна компания, реги-
стрирана на Българската 
фондова борса. Това се 
случва на 5 юли 2002 г. 

 ▶  Анализаторите прогнозират поскъпването на долара да продължи и през 2010 г., а това ще има благоприятен ефект 
върху приходите на българските компании, които продават продукцията си в американска валута



Единната валута има  
потенциал за растеж 

Валута на деня

0.14 
 ▶процента поевтиня 

швейцарският франк 
срещу американския долар 
до 1.045 USD/CHF

Промяна
CHF

+0.10%
Франкът отново излезе на печалба

GBP

+0.07%
Лирата с минимален ръст

RUB

+0.44%
Рублата сред печелившите за деня

 ▶  Притесненията за дълга на Гърция отминават и  
това кара дилърите да залагат на еврото отново

След като в продължение 
на три седмици щатският 
долар мачкаше останалите 
валути с изключение на 
японската йена, в края на 
миналата седмица той дос-
тигна временни върхове и 
започна корекция надолу.
Еврото поскъпва спрямо 
долара от началото на 
седмицата след петъчното 
дъно 1.3586 и достигна 
1.3830 във вторник. Потен-
циалът за възстановяване 
на единната валута остава 
и тя може да коригира до 
1.4000. Това поскъпване 
обаче изглежда корективно, 
което предполага подновя-
ване на низходящия тренд 

при EUR/USD по-късно 
през месеца.

Ситуацията при GBP/
USD е крайно интересна. 
След като в продълже-
ние на повече от 8 месеца 
при тази двойка имаше 
странична консолидация в 
широките граници  
1.7040 - 1.5705, в края на 
миналата седмица на-
блюдавахме пробив на 
консолидацията в долната 
граница. Винаги след 
подобни продължителни 
консолидации следват 
огромни движения в посо-
ката на пробива. С оглед 
на това тук трябва да се 

очаква задълбочаване на 
спада с потенциал дори 
достигане на 1.3500 до 
края на годината.

Японската йена към мо-
мента единствена успява 
да запази позиции спрямо 
стремителното поскъп-
ване на щатския долар. 
В краткосрочен план тя 
продължава да стои силна 
към долара и са възможни 
нива от 88 йени за долар в 
следващите дни. Лично аз 
обаче очаквам последващо 
обръщане на тенденцията 
с потенциал достигане 
на 94 йени за долар през 
следващия месец.

коментар
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Промени
Бернанке затяга 
паричната 
политика 

 ▶Федералният резерв на 
СаЩ ще поеме курс към 
затягане на паричната си 
политика. това бяха очак-
ванията на анализато-
рите преди изказването 
на председателя на Фед 
Бен Бернанке, насрочено 
за снощи късно вечерта. 
Според прогнозите той 
няма да е категоричен и 
да се ангажира с точни 
срокове, тъй като изтег-
лянето на пари от финан-
совата система може да 
стане само ако икономи-
ката се стабилизира.

Калин Йорданов,
Карол

Йената е един-
ствената ва-

лута, която успява 
да запази позиции 
спрямо стремител-
ното поскъпване на 
долара

Валута Код За  Стойност 
Currency Code For Rate 
Австралийски долар AUD 1 1,2644
Бразилски реал BRL 10 7,7382
Канадски долар CAD 1 1,3241
Швейцарски франк CHF 1 1,3248
Китайски ренминби юан CNY 10 2,0272
Чешка крона CZK 100 7,5544
Датска крона DKK 10 2,6280
Естонска крона EEK 10 1,2500
Британска лира GBP 1 2,2502
Хонконгски долар HKD 10 1,7820
Хърватска куна HRK 10 2,6818
Унгарски форинт HUF 1000 7,2710
Индонезийска рупия IDR 10000 1,4825
Исландска крона ISK 100 3,0119
Японска йена JPY 1000 6,7442
Южнокорейски вон KRW 100 1,5203
Литовски литаc LTL 1000 1,2179
Латвийски лат LVL 10 5,6645
Мексиканско песо MXN 1 2,7605
Малайзийски рингит MYR 10 1,0905
Норвежка крона NOK 10 4,1135
Новозеландски долар NZD 10 2,4047
Филипинско песо PHP 10 9,9854
Полска злота PLN 100 3,0035
Нова румънска лея RON 10 4,8614
Руска рубла RUB 10 4,7382
Шведска крона SEK 100 4,6552
Сингапурски долар SGD 10 1,9333
Словашка крона SKK 10 9,8964
Тайландски бат THB 100 4,1997
Нова турска лира TRY 10 9,4325
Щатски долар USD 1 1,3840
Южноафрикански ранд ZAR 10 1,8449

За 1 AUD CAD CHF BRL CZK DKK EEK GBP HUF JPY NOK NZD PLN SEK TRY USD EUR

AUD * 1,07043 1,07109 0,61784 0,06013 0,21088 0,10034 1,78450 0,03638 0,01276 0,19356 7,91851 0,38610 0,15648 7,55135 1,14265 1,57000

CAD 0,93420 * 1,00061 0,57719 0,05618 0,19701 0,09374 1,66708 0,03398 0,01192 0,18083 7,39749 0,36070 0,14618 7,05450 1,06747 1,46670

CHF 0,93363 0,99939 * 0,57684 0,05614 0,19689 0,09368 1,66606 0,03396 0,01192 0,18072 7,39294 0,36047 0,14609 7,05016 1,06681 1,46580

BRL 1,61853 1,73253 1,73360 * 0,09733 0,34132 0,16241 2,88827 0,05888 0,02066 0,31329 12,81637 0,62492 0,25326 12,22212 1,84942 2,54110

CZK 16,62927 17,80049 17,81144 10,27428 * 3,50682 1,66860 29,67492 0,60491 0,21224 3,21884 131,67897 6,42057 2,60208 125,57350 19,00148 26,10798

DKK 4,74197 5,07596 5,07908 2,92980 0,28516 * 0,47582 8,46205 0,17250 0,06052 0,91788 37,54936 1,83088 0,74201 35,80833 5,41843 7,44491

EEK 9,96600 10,66792 10,67448 6,15742 0,59930 2,10166 * 17,78432 0,36253 0,12720 1,92906 78,91584 3,84788 1,55944 75,25680 11,38768 15,64664

GBP 0,56038 0,59985 0,60022 0,34623 0,03370 0,11817 0,05623 * 0,02038 0,00715 0,10847 4,43738 0,21636 0,08769 4,23164 0,64032 0,87980

RUB 274,90412 294,26602 294,44697 169,84760 16,53134 57,97250 27,58420 490,56620 * 3,50867 53,21168 2176,83016 106,14068 43,01590 2075,89847 314,12002 431,60002

JPY 78,35004 83,86835 83,91992 48,40803 4,71157 16,52266 7,86173 139,81560 2,85009 * 15,16579 620,41535 30,25101 12,25990 591,64895 89,52691 123,00972

NOK 5,16624 5,53010 5,53350 3,19192 0,31067 1,08947 0,51839 9,21914 0,18793 0,06594 * 40,90888 1,99469 0,80839 39,01208 5,90322 8,11100

NZD 0,12629 0,13518 0,13526 0,07803 0,00759 0,02663 0,01267 0,22536 0,00459 0,00161 0,02444 * 0,04876 0,01976 0,95363 0,14430 0,19827

PLN 2,59000 2,77241 2,77412 1,60021 0,15575 0,54619 0,25988 4,62185 0,09421 0,03306 0,50133 20,50891 * 0,40527 19,55799 2,95947 4,06630

SEK 6,39076 6,84087 6,84507 3,94848 0,38431 1,34770 0,64126 11,40430 0,23247 0,08157 1,23702 50,60524 2,46748 * 48,25886 7,30242 10,03350

TRY 0,13243 0,14175 0,14184 0,08182 0,00796 0,02793 0,01329 0,23632 0,00482 0,00169 0,02563 1,04862 0,05113 0,02072 * 0,15132 0,20791

USD 0,87516 0,93679 0,93737 0,54071 0,05263 0,18456 0,08781 1,56172 0,03183 0,01117 0,16940 6,92993 0,33790 0,13694 6,60862 * 1,37400

EUR 0,63694 0,68180 0,68222 0,39353 0,03830 0,13432 0,06391 1,13662 0,02317 0,00813 0,12329 5,04363 0,24592 0,09967 4,80977 0,72780 *

▶ курсове за 
митнически  
оценки

▶ Европейски валути според националните банки

Валутният курс за митнически цели е 
курсът на БНБ определен в предпоследната 
сряда от месеца и публикуван този или 
на следващия ден, който се използва през 
следващия календарен месец, освен ако не 
бъде заменен от курса определен по чл. 91 от 
ППЗМ. Курсовете сa валидни до 24.00 часа на 
28.02.2010.

 Беларуска 
USD 2899 BYR
EUR 3984,43 BYR
GBP 4524,63 BYR
RUB 1,04 BYR
 Естонска 
USD 11,36 EEK
EUR 15,65 EEK
CHF 10,66 EEK
GBP 17,86 EEK
DKK 2,1 EEK
 Латвийска 
USD 0,52 LVL
EUR 0,71 LVL
CHF 0,48 LVL
GBP 0,81 LVL
BGN 0,36 LVL

 Литовска 
USD 2,51 LTL
EUR 3,45 LTL
CHF 2,35 LTL
GBP 3,93 LTL
 Молдовска 
USD 12,81 MDL
EUR 17,62 MDL
GBP 20 MDL
RUB 0,42 MDL
 Руска 
USD 30,25 RUB
EUR 41,59 RUB
CHF 28,38 RUB
GBP 47,24 RUB
UAH 3,73 RUB
BYR 1,04 RUB

 Украинска 
USD 8,07 UAH
EUR 11,16 UAH
CHF 7,61 UAH
GBP 12,67 UAH
RUB 0,27 UAH
 Грузинска 
USD 1,71 GEL
EUR 2,35 GEL
CHF 1,6 GEL
GBP 2,66 GEL
 Полска 
USD 2,95 PLN
EUR 4,06 PLN
CHF 2,77 PLN
GBP 4,63 PLN
CZK 0,16 PLN

 Казахстан 
USD 148,2 KZT
EUR 203,78 KZT
JPY 1,66 KZT
GBP 231,41 KZT
RUB 4,9 KZT
 Унгарска 
USD 196,43 HUF
EUR 270,62 HUF
CHF 184,32 HUF
GBP 308,91 HUF
CZK 10,38 HUF
 Чешка 
USD 18,99 CZK
EUR 26,11 CZK
CHF 17,8 CZK
GBP 29,67 CZK

HUF 9,61 CZK
 Азербайджан 
USD 0,81 AZN
EUR 1,11 AZN
GBP 1,26 AZN
 Македонска 
USD 44,51 MKD
EUR 61,31 MKD
GBP 91,47 MKD
 Хърватска 
USD 5,31 HRK
EUR 7,32 HRK
CHF 4,99 HRK
GBP 8,33 HRK
PLN 1,81 HRK
JPY 5,95 HRK
TRY 3,52 HRK

 Албанска 
USD 100,93 ALL
EUR 138,86 ALL
GBP 157,68 ALL
 Румънска 
USD 2,99 RON
EUR 4,12 RON
CHF 2,81 RON
GBP 4,68 RON
JPY 3,35 RON
 Турска 
USD 1,51 TRY
EUR 2,08 TRY
CHF 1,42 TRY
GBP 2,36 TRY
JPY 1,69 TRY
RUB 0,05 TRY

▶ Преизчислени курсове за 11.02.2010

Валута Код За  Стойност Разлика
Currency Code For Rate Difference
ЕВРо EUR 1 1,96 0
АВСТРАЛИйСКИ ДоЛАР AUD 1 1,24575 0,00230
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 7,69678 0,04157
КАНАДСКИ ДоЛАР CAD 1 1,33349 0,00118
ШВЕйцАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,33431 0,00127
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,08406 0,00195
ЧЕШКА КРоНА CZK 100 7,49131 -0,00258
ДАТСКА КРоНА DKK 10 2,62707 -0,00004
ЕСТоНСКА КРоНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,22304 0,00152
ХоНКоНгСКИ ДоЛАР HKD 10 1,83188 0,00239
ХъРВАТСКА КУНА HRK 10 2,67080 -0,00019
УНгАРСКИ ФоРИНТ HUF 1000 7,20247 0,01192
ИНДоНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,51952 0,00079
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,06153 0,01492
ИСЛАНДСКА КРоНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПоНСКА йЕНА JPY 100 1,58998 0,00503
ЮжНоКоРЕйСКИ ВоН KRW 1000 1,22881 0,00752
ЛИТоВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75819 0,00039
МЕКСИКАНСКо ПЕСо MXN 10 1,08998 0,00729
МАЛАйЗИйСКИ РИНгИТ MYR 10 4,14819 0,00755
НоРВЕжКА КРоНА NOK 10 2,41133 0,01213
НоВоЗЕЛАНДСКИ ДоЛАР NZD 10 9,86448 0,02482
ФИЛИПИНСКо ПЕСо PHP 100 3,06556 0,00172
ПоЛСКА ЗЛоТА PLN 10 4,80985 0,01321
НоВА РУМъНСКА ЛЕЯ RON 10 4,74947 0,01151
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,70378 0,02073
ШВЕДСКА КРоНА SEK 10 1,94930 0,01699
СИНгАПУРСКИ ДоЛАР SGD 1 1,00386 0,00144
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,29136 0,00686
НоВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,40710 0,00407
ЩАТСКИ ДоЛАР USD 1 1,42346 0,00207
ЮжНоАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 1,84516 -0,00010
ЗЛАТо (1 ТРой УНцИЯ) XAU 1 1526,15000 4,46000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 11.02.2010 година. Тези курсове се 
основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕцБ за съответния ден, и се 
прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

ВАЛУТА Код Купува Продава  Hай-висока Hай-ниска
Currency Code Buy Sell High Low
ЩАТСКИ ДоЛАР USD 1,37 1,37 1,38 1,37
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,88 0,88 0,88 0,87
ЯПоНСКА йЕНА JPY 122,99 123,02 124,27 122,69
ШВЕйцАРСКИ ФРАНК CHF 1,47 1,47 1,47 1,47
НоРВЕжКА КРоНА NOK 8,12 8,12 8,16 8,09
ШВЕДСКА КРоНА SEK 10,04 10,05 10,11 10,02
КАНАДСКИ ДоЛАР CAD 1,47 1,47 1,47 1,47
АВСТРАЛИйСКИ ДоЛАР AUD 1,57 1,57 1,57 1,57
УНгАРСКИ ФоРИНТ HUF 270,97 271,18 271,8 270,17
ЧЕШКА КРоНА CZK 26,04 26,1 26,16 26,02
РУСКА РУБЛА RUB 41,57 41,6 41,88 41,52
ПоЛСКА ЗЛоТА PLN 4,06 4,06 4,08 4,05

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 10.02.2010 г.

EUR/USD
Долара за евро

1,2000

1,2875

1,3750

1,4625

1,5500

10.02.1030.11.0918.09.099.07.0929.04.0910.02.09

1.37
-0.46%

USD/BGN
Лева за долар

1,2

1,3

1,4

1,5

1,6

10.02.101.12.0921.09.0910.07.0930.04.0910.02.09

1.42
+0.46%
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Прехвърляне при Галата АД 
донесе 78.5% от оборота

Борсов коментар

Прехвърляне на 485 
акции, което е 4.85% 
от капитала на Инвести-
ционна компания Галата 
АД, раздвижи оборота на 
фондовата борса. Книжата 
смениха собственика си на 
цена 9002.50 лв. за акция, 
което формира 78.5% от 
оборота на регулирания па-
зар. За сделките с дяловете 
на Галата бяха изхарчени 
4.37 млн. лв.

Химимпорт АД, което е 
собственик на 17.24% от 
Инвестиционна компания 
Галата АД, беше най-тър-
гуваната позиция, след като 
86 294 лота на холдинга 
смениха собственик си. 
През януари Химимпорт 
прехвърли последователно 
8.91 и 4.95% от капитала на 
младата публична компа-
ния.

Индексите на 
фондовата борса друж-
но се присъединиха към 
отбора на биковете, като 
най-силно се повиши 
секторният BGREIT, 
който добави 1.20% и се 
изкачи до 45.61 пункта. 

След него се нареди рав-
нопретегленият BGTR30, 
който се повиши с 0.85% 
до 337.52 базисни точки. 
Бенчмаркът на сините 
чипове Sofix добави 
0.73% и затвори на ниво 
439.86 пункта. Широ-
кият BG40 отчете ръст 
от 0.63% и се изкачи до 
119.99 точки.

Едничката прехвърлена 
акция на Уеб Медия Груп 
АД направи компанията 

Четирите 
борсови 

индекса 
приключиха 
търговията на 
зелено 

Атанас Христов 
ahristov@pari.bg

Написаното не е препоръка за 
сделки с ценни книжа.

водач на биковете, тъй 
като капитализацията се 
повиши с 21.39%. След 
това се наредиха ХЕС АД и 
Оргтехника АД, които до-
бавиха по 10% към цената 
на акциите си.

Специализирани бизнес 
системи АД беше най-раз-
продаваната позиция, след 
като книжата на компани-
ята заличиха 23.08% от 
стойността си. По пози-
цията минаха 300 лота, а 

цената се стопи до 3 лв. за 
акция.

Книжата на Еврохолд 
България АД и Централ-
на кооперативна банка АД 
бяха сред най-търсените от 
инвеститорите. По пози-
цията на холдинга минаха 
44 763 дяла, а при банката 
бяха прехвърлени 29 632 
акции.

▶ Търговия на БФБ

Нагоре Надолу Обем
ДФ реал Финанс: 657 540 

 +1.04% 
Химимпорт АД: 86 294 

 +0.21%

еврохолд България АД: 44 763   

+1.30%

сБс АД: 300  

-23.08% 

и Ар Джи Капитал - 2: 1200  

-9.39%
тК - ХоЛД АД: 25 

-9.05%

Уеб Медия Груп АД: 1 

+21.39%

оргтехника АД: 20

+10.00% 
Хес АД: 189 

+10.00%

4ID  1.00 BGN  ИХ България АД 22800 1,65 1,7 1,66 1,67 1,7 2,97%  0,60 0,36
5ALB 1.00 BGN  Албена Инвест Холдинг АД 277 5,9 5,9 5,89 5,9 5,9 0,00% 14,70 3,85 0,38
5SR  1.00 BGN  Стара планина Холд АД 667 2,2 2,3 2,15 2,24 2,22 0,91% 118,33 0,99 0,92
3JR  1.00 BGN  Софарма АД 18870 4 4,06 4 4,03 4 0,08% 16,05 1,11 2,12
4BJ  1.00 BGN  Българска роза-Севтополис АД 460 1,47 1,45 1,45 1,45 1,45 -1,02% 29,91 1,31 0,93
4CF  1.00 BGN  ЦКБ АД 29632 1,3 1,32 1,31 1,32 1,31 0,77% 5,00 0,57 0,45
4O1  1.00 BGN  Проучване и добив на нефт и газ АД 430 2,93 2,79 2,7 2,7 2,7 -7,88% 3,89 1,12 0,55
5DOV 1.00 BGN  Доверие ОХ АД 98 3,41 3,5 3,41 3,46 3,41 0,00%  0,25 0,24
5F4  1.00 BGN  ПИБ АД 6554 2,5 2,52 2,5 2,51 2,52 0,96% 6,94 0,66 0,70
5MB 1.00 BGN  Монбат АД 4187 6,4 6,53 6,35 6,49 6,52 1,88% 16,22 2,25 2,14
5ORG 1.00 BGN  Оргахим АД 39 82,5 87,85 83,67 84,54 84 1,82%  0,42 0,71
5OTZ 1.00 BGN  ОЦК АД 17 14,29 14,25 13,75 13,87 14,25 -0,32%  1,05 2,28
5PET 1.00 BGN  Петрол АД 642 5 4,89 4,5 4,54 4,89 -2,12%  0,34 16,54
5V2  1.00 BGN  Холдинг Варна АД 10 9 8,56 8,56 8,56 8,56 -4,94% 4,76 0,99 0,27
6C4  1.00 BGN  Химимпорт АД 86294 2,8 2,84 2,8 2,82 2,81 0,22% 3,13 0,45 0,53
6H2  1.00 BGN  Холдинг Пътища АД 2150 2,5 2,58 2,55 2,57 2,57 2,80%  0,39 1,99
SL9  1.00 BGN  Спарки Елтос АД 413 2,26 2,26 2,15 2,25 2,26 -0,35%  1,19 0,40
3KN  1.00 BGN  Капитан Дядо Никола АД 52 16 16 16 16 16 0,00%   0,20
3NB  1.00 BGN  Неохим АД 100 29,2 28,6 28,6 28,6 28,6 -2,05%  0,95 0,73
3TV  1.00 BGN  Топливо АД 342 4,37 4,69 4,69 4,69 4,69 7,27%  0,14 0,20
3YR  1.00 BGN  Явор АД-Варна 410 0,5 0,5 0,48 0,49 0,48 -4,00% 0,44 0,30 4,93
3Z3  1.00 BGN  Златен лев Холдинг АД 700 0,54 0,51 0,51 0,51 0,51 -6,48% 6,19 0,32 0,13
4BH 1.00 BGN  Българска роза АД 20 6,2 6,2 6,2 6,2 6,2 0,00% 6,92 0,26 0,34
4BI  10.00 BGN  ЗАД Булстрад Виена иншурънс груп 210 40 41,5 41 41,02 41 2,50%  42,64 1,76
4BX  1.00 BGN  Балканкар-Рекорд АД 33 8,4 8,42 8,42 8,42 8,42 0,23%  1,90 0,55
4CJ  1.00 BGN  Химмаш АД 30 2,8 3 3 3 3 7,14% 45,41 0,32 0,33
4CK  1.00 BGN  Химко АД 13240 0,1 0,11 0,1 0,1 0,1 -0,98%  2,19 
4EH  1.00 BGN  Еврохолд България АД 44763 1,38 1,42 1,39 1,4 1,4 1,30%   0,50
4HE  1.00 BGN  ХЕС АД 189 5,69 6,26 6 6,21 6,26 10,00%  0,92 0,83
4I8  1.00 BGN  Индустриален КХ АД 100 2,41 2,5 2,5 2,5 2,5 3,78%  0,21 0,57
4PX  1.00 BGN  Юрий Гагарин АД 28 38,85 38 38 38 38 -2,19% 11,37 0,80 0,76
52E  1.00 BGN  Елхим Искра АД 1215 1,95 2 1,98 1,99 2 2,51% 16,94 1,12 1,07
53B  1.00 BGN  Биовет АД 47 8,64 8,55 7,6 8,47 8,55 -1,04% 22,29 0,56 0,96
55E  1.00 BGN  Елпром-ЗЕМ АД 8 8,2 8,5 8,5 8,5 8,5 3,66%   
57B  1.00 BGN  Булгартабак-холдинг АД 1 17,98 18,5 18,5 18,5 18,5 2,89% 37,43 0,50 0,40
57E  1.00 BGN  ЕМКА АД 500 3,2 3,05 3,05 3,05 3,05 -4,69%   1,75
59X  1.00 BGN  Унифарм АД 100 40,97 40,93 40,91 40,92 40,93 -0,10%   
5BA  1.00 BGN  Българска ХК АД 25 2,1 2,1 2,1 2,1 2,1 0,00%  0,89 0,39

5BN  1.00 BGN  БАКБ АД 6 17,35 17,3 17,3 17,3 17,3 -0,29% 6,88 1,94 1,03

5IC  1.00 BGN  ЗД Евро инс АД 3941 1,42 1,48 1,43 1,45 1,45 1,97% 2,70  0,71

5MH 1.00 BGN  М+С хидравлик АД 2 5,4 5,48 5,48 5,48 5,48 1,56% 78,99 1,51 1,88

5MR 1.00 BGN  Момина крепост АД 200 1,71 1,71 1,71 1,71 1,71 -0,29% 11,50 0,17 0,54

6A9  1.00 BGN  Фаворит Холд АД 25 3,15 3,2 3,2 3,2 3,2 1,59% 62,85 0,21 0,22

6AB  1.00 BGN  Албена АД 90 44 44 44 44 44 0,00% 6,07 2,00 0,57

6AM 1.00 BGN  Алкомет АД 267 3,17 3,27 3,17 3,26 3,27 3,22%  0,35 0,84

6AR 1.00 BGN  Арома АД 200 1,6 1,54 1,54 1,54 1,54 -3,62% 15,36 0,46 0,72

6D3  1.00 BGN  Девин АД 415 3,31 3,3 3,3 3,3 3,3 -0,30% 38,92 0,86 1,78

6K1  1.00 BGN  Каолин АД 5049 5,8 5,84 5,72 5,8 5,8 0,00% 20,08 1,13 1,28

6S4  2.00 BGN  Северкооп Гъмза Холдинг АД 112 0,84 0,82 0,76 0,78 0,76 -8,50% 0,77 0,14 0,09

6SL  1.00 BGN  Софарма логистика АД 120 0,75 0,76 0,76 0,76 0,76 1,33%  12,26 0,66

6SP  5.00 BGN  СБС АД 300 3,9 3 3 3 3 -23,08%   

E4A  1.00 BGN  Енемона АД 1527 9,03 9,05 9 9,01 9 -0,33% 6,70 0,56 1,12

G0A 100.00 BGN  ИК Галата АД 485 9001,80 9002,50 9002,50 9002,50 9002,50 0,01%   

SO5  1.00 BGN  Софарма трейдинг АД 470 1,45 1,44 1,44 1,44 1,44 -0,21% 8,19 0,13 0,88

T24  1.00 BGN  ТК-ХОЛД АД 25 2,2 2 2 2 2 -9,04%  0,21 0,25

T43  1.00 BGN  Зърнени Храни България АД 18020 0,63 0,64 0,64 0,64 0,64 1,27% 14,21 0,64 0,55

T57  1.00 BGN  Трейс груп холд АД 409 70,5 72 70,35 71,28 72 2,13% 41,68 1,06 3,11

3JU  1.00 BGN  София-БТ АД 10 27 27 27 27 27 0,00%  0,33 0,50

3OA 1.00 BGN  Оргтехника АД 20 2,2 2,42 2,42 2,42 2,42 10,00% 3,62 0,20 0,14

3ZK  1.00 BGN  Екотаб АД 500 0,15 0,15 0,15 0,15 0,15 -1,31%   

45W 1.00 BGN  Уеб Медия Груп АД 1 1,8 2,19 2,19 2,19 2,19 21,39%   

4GH 1.00 BGN  Гранд хотел Варна АД 20 9,9 9,35 9,35 9,35 9,35 -5,55% 46,10 3,57 1,97

4VA  1.00 BGN  Винзавод АД 200 0,77 0,78 0,78 0,78 0,78 0,91% 12,37 1,03 0,57

9GQC 1 000.00 EUR  ТБ Инвестбанк АД 2 100 100 100 100 100 0,00%   

A31A 571.43 EUR  Зърнени Храни България АД 1 105,9 106 106 106 106 0,10%   

2AL  1.00 BGN  Алтерон АДСИЦ 14 1,5 1,5 1,5 1,5 1,5 0,13%   

4EC  1.00 BGN  ЕЛАРГ ФЗЗ АДСИЦ 50 0,76 0,8 0,8 0,8 0,8 5,70% 7,30 2,40 0,67

5EX  1.00 BGN  Ексклузив Пропърти АДСИЦ 100 0,8 0,8 0,8 0,8 0,8 0,63% 1,62 1,07 0,46

6A6  1.00 BGN  Адванс Терафонд АДСИЦ 5550 1,25 1,25 1,19 1,21 1,25 0,40% 13,89 3,29 0,65

6A7  1.00 BGN  ФЗЗ Мел инвест АДСИЦ 1700 0,7 0,7 0,7 0,7 0,7 -0,14% 7,69 3,55 0,59

6BMA 1.00 BGN  БенчМарк фонд имоти АДСИЦ 350 0,41 0,42 0,42 0,42 0,42 2,44%   

6ER  1.00 BGN  И Ар Джи Капитал - 2 АДСИЦ 1200 3,3 2,99 2,99 2,99 2,99 -9,39% 11,50 4,10 1,63

BLKB 1.00 %BG  ЖКС, издадени по ЗОСОИ 13750 0,17 0,17 0,17 0,17 0,17 0,00%   

BLKC 1.00 %BG  ПКБ, издадени по ЗСПЗ и ЗВСВГЗГФ 80200 0,18 0,18 0,18 0,18 0,18 0,57%   

RF0A 1.00 BGN  Реал Финанс Високодоходен Фонд 657540 0,77 0,78 0,78 0,78 0,78 1,04%   

 Код   Номинал   Име Обем   Oтваряне  Висока   Ниска  Средна   Затваряне   Промяна (%) P/E P/S P/B
    (лотове)

 Код   Номинал   Име Обем   Oтваряне  Висока   Ниска  Средна   Затваряне   Промяна (%) P/E P/S P/B
    (лотове)

Акциите бяха 
изтъргувани на ОТС 
пазар при цена 14 
пъти над пазарната

На извънрегулирания па-
зар на Българската фондова 
борса вчера се изтъргуваха 
28.13% от капитала на Хол-
динг Нов век. Цената, на коя-
то се прехвърлиха книжата на 
дружеството, беше по 31.50 
лв. за брой. Това е с 14 пъти 
над последната стойност на 
регулирания пазар, отчетена 
на 25 януари 2010 г. 

Капитал 
Общата сума, за която се 
изтъргува делът от компа-
нията, достигна 13.797 млн. 
лв. Така дружеството успя 
да формира 68% от общия 
оборот на Българската фон-
дова борса. 

Миналата година Химим-
порт придоби 28.20% от ка-

питала на Холдинг Нов век, 
като прехвърлянето в Цен-
тралния депозитар стана на 
31 март 2009 г. Тогава обект 
на покупко-продажба бяха 
439 107 акции на Холдинг 
Нов век. Прехвърлените 
вчера са почти същият брой -  
438 000. 

Преди това в края на 
януари 2009 г. Химимпорт 
продава целия си дял от 
капитала на Холдинг Нов 
век АД. Сделката и тогава 
е за 28.2% от капитала на 
дружеството. 

резултати
За миналата година Холдинг 
Нов век е реализирал загуба 
в размер на 1.2 млн. лв. За 
сравнение година по-рано 
компанията имаше печалба 
в размер на 318 хил. лв. 
Приходите от дейността на 
холдинга се свиват с 54% до 
малко над 1 млн. лв. 

Магдалена иванова

Изтъргуваха 28.13% от 
капитала на Холдинг 
Нов век през борсата

68
▶ процента от общия обо-
рот на БФБ формираха 
вчера сделките с акции на 
Холдинг Нов век

13.79
▶ млн. лв. е стойността 
на изтъргуваните ценни 
книжа от публичната  
компания

BGREIT
Пунктове
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40
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55
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45.61
+1.20%

ХЕС АД
Лева

4,000

4,625

5,250

5,875

6,500

10.02.105.02.1028.01.10

6.26
+10%

Химимпорт АД
Лева

1,0

1,5

2,0

2,5

3,0

10.02.109.11.0912.08.0919.05.0910.02.09

2.81
+0.21%Книжата на холдинга бяха

най-търсени по време на
вчерашната сесия
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Загубата на Peugeot Citroen скочи 3 пъти 
Компанията ще бори 
кризата с пускането 
на нов модел през 
2010 г. 

Загубата на френския ав-
томобилен гигант Peugeot 
Citroen за 2009 г. нарасна 
над три пъти до 1.161 млрд. 
EUR. Оборотът на компани-
ята се е свил с близо 11% до 
48.417 млрд. EUR през 2009 
г. Автомобилният гигант 
беше принуден да поиска 

3 млрд. EUR финансова 
помощ от френското пра-
вителство през миналата 
година. 

Пазар
Дружеството обяви, че е 
продало през 2009 г. близо 
3.19 млн. автомобила. Това 
нарежда компанията на вто-
ро място в Европа по този 
показател след Volkswagen.  
Ръководството на френския 
гигант очаква да излезе на 
печалба през първата поло-

pari.bg  Четвъртък 11 февруари 2010

вина на годината, въпреки 
че компанията ще се изпра-
ви пред сериозни предизви-
кателства през следващите 
няколко години, съобщи 
Financial Times. Освен това 
Peugeot Citroen се надява 
през тази година да увеличи 
пазарния си дял в световен 
мащаб. 

Мерки
Френскат а  компания 
прогнозира, че през 2010 г. 
продажбите на автомобили 
на територията на Европа 
ще намалеят с около 9%. От 
Peugeot Citroen планират да 
минимализират негативни-
те ефекти от свиването на 
пазара чрез пускането на 
нов модел автомобил през 
тази година. 

След обявяването на фи-
нансовите резултати ак-
циите на Peugeot Citroen, 
търгувани на Euronext 
Paris, поевтиняха с 4.30% 
до 21.35 EUR. 

Магдалена Иванова

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 11.02.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ИД Елана Еврофонд
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 19.01.2010 до 28.01.2010
Лимитиран период” от 29.01.2010 до 28.04.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)

балансиран 4.8155 4.8396  5.0081 4.8155 4.7192   -6.48% 11.55% -12.45% -30.85% 21.01.2008
фонд в акции 6.6323 6.6655  6.8976 6.6323 6.4997   -6.37% 14.15% 1.67% -18.77% 23.01.2008
високодоходен 10.0705 10.2216  10.4733 0.0000 0.0000   N/A N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.5144    2.5144    0.89% 28.51% 28.95% -58.72% 12.11.2007
балансиран 2.9703    2.9703    -0.14% 24.32% 15.44% -52.31% 12.11.2007
 до 249999.99 лв  над 250 000 лв      до 6 месеца  над 6 месеца      
паричен пазар 10.8312  10.8258  10.8096 10.8204 10.8204 10.8258 0.78% 0.12% 6.37% 6.09% 06.10.2008
балансиран 10.7850  10.7313  10.6240 10.6776  0.0000 0.20% 6.69% 13.03% 5.49% 06.10.2008
фонд в акции 10.2950  10.2438  10.0901 10.1414  0.0000 -0.36% 10.27% 18.10% 1.84% 06.10.2008

балансиран 13.5702    13.4358    0.11% 6.94% 11.40% 7.35% 14.12.2005
фонд в акции 8.4779    8.3940    0.21% 14.59% 8.47% -3.70% 01.03.2006
балансиран 5.6942    5.6378    -3.68% 10.81% -3.11% -14.60% 21.06.2006
фонд в акции 7.9706    7.7384    -2.30% 15.87% 11.31% -11.96% 05.02.2008
фонд в акции 10.7658    10.4522    1.85% 7.55% 8.63% 2.22% 05.02.2008
паричен пазар 11.4617    11.4617    1.06% 0.21% 9.00% 8.39% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 82.9762    82.6858  82.9762  0.05% 4.30% 12.22% -5.28% 20.11.2006
фонд в акции 51.8182    51.5591  51.8182  -0.15% 2.46% 7.39% 14.95% 20.11.2006
фонд в акции 70.3474    69.9957  70.3474  2.04% 4.53% 16.93% -12.60% 03.10.2007
             
фонд в акции 100.1965    98.7047    -3.13% 2.29% 1.00% -0.18% 04.01.2007
балансиран 82.3865    81.1599    -1.27% 0.61% -1.51% -7.64% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.26241    1.25989    0.99% 0.97% 5.53% 5.68% 01.12.2005
балансиран 1.08187    1.07539    0.24% 6.22% 9.99% 1.82% 01.12.2005
фонд в акции 0.79005    0.77832    1.07% 15.60% 25.83% -6.02% 01.03.2006
фонд в акции 0.73202    0.72764    -0.27% 3.31% -1.81% -15.03% 07.03.2008
ниско рисков 1.03122    1.02813    0.52% N/A N/A N/A 07.05.2009

фонд в облигаци 0.0000    0.0000    N/A N/A N/A N/A 06.12.2002
балансиран 104.1333    103.0971    0.86% 9.81% 15.01% 0.85% 07.12.2005
балансиран 110.5930    109.4925    0.28% 8.65% 9.53% 2.46% 06.03.2006
фонд в акции 91.1902    89.8325    0.67% 14.79% 19.76% -0.54% 20.06.2005
паричен пазар 116.2257    116.2257    1.17% 0.63% 6.30% 6.80% 31.10.2007
ниско рисков 91.8767    91.5095    1.77% 3.37% -7.49% -4.16% 01.02.2008
ниско рисков 102.7476  102.6450  0.0000  0.0000  0.22% N/A N/A 4.36% 01.07.2009
            
балансиран 5.0148     4.9848     1.98% 10.22% 12.87%*** 5.64% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 1.0695  1.0642   1.0615  1.0563     N/A N/A N/A*** N/A 01.06.2009
   
балансиран 18.8702     18.7386     0.74% 9.80% 6.34% 12.59% 28.09.2004
фонд в акции 12.2436    12.0734     0.32% 12.88% 8.70% 4.90% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.3240     1.3044     2.19% 14.27% 17.79% 3.84% 10.05.2004
фонд в акции 0.7240     0.7133    3.77% 19.14% 53.83% -9.58% 04.10.2006
фонд в акции 0.8941     0.8809    1.97% 15.83% 5.97% -5.57% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 127.2459  127.0557  126.8021    0.67% 3.47% 3.38% 6.49% 04.05.2006
балансиран 15.1287  15.1287  14.9789    0.53% 855.00% 6.93% 3.38% 17.12.2004
фонд в акции 0.7490  0.7416  0.7343    -0.04% 15.57% 11.65% -7.85% 04.05.2006
             
балансиран 790.9831    785.0655    1.42% 8.60% 23.92% -12.00% 09.05.2008
фонд в акции 718.0830    712.7108    1.28% 10.28% 29.54% -16.13% 09.05.2008
             
ниско рисков 10.9574    10.9574    0.81% 2.57% 4.04% 2.29% 30.01.2006
балансиран 120.1500    120.1500    0.11% 8.60% 12.40% 2.49% 30.01.2005
фонд в акции 7.0758    7.0758    0.46% 18.90% 35.17% -8.22% 30.01.2006
фонд в акции 10.0878    10.0878    0.19% 1.56% 0.86% 0.85% 30.01.2009
          
фонд в акции 9.7853    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5320  0.5294  0.5267    1.07% 6.95% 11.83% -24.87% 19.11.2007
балансиран 0.7527  0.7501  0.7475    0.83% 3.34% 7.14% -12.13% 19.11.2007
ниско рисков 0.9739  0.9724  0.9710    0.99% 2.59% 6.09% -1.25% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2199  1.2181  1.2163    0.72% 0.66% 7.05% 5.18% 16.03.2006
консервативен 1.2383  1.2346  1.2309    1.03% 1.39% 7.63% 5.54% 16.03.2006
балансиран 0.8743  0.8708  0.8673    0.55% 5.70% 6.23% -3.48% 16.03.2006
фонд в акции 0.6752  0.6718  0.6684    0.06% 10.71% 10.66% -9.68% 16.03.2006
балансиран 0.7688  0.7657  0.7626    0.72% 8.00% 5.75% -12.51% 11.02.2008
консервативен             19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0511  1.0511  0.9009    N/A N/A N/A N/A 
           
паричен пазар 1.1511   1.1511    0.48% 0.22% 3.85% 3.55% 15.11.2005
балансиран 1.0108   до 90 дни  над 90 дни  -0.35% 4.08% 10.34% 0.02% 12.09.2005
    0.9957  1.0058      

балансиран 8.3848   8.3848    2.08% 11.99% 32.34% -4.36% 01.03.2006
фонд в акции 7.1233   7.1233    1.61% 15.74% 42.19% -8.23% 01.03.2006
фонд в акции 2.7636   2.7636    -1.46% 14.38% 21.69% -36.27% 05.04.2007
консервативен 10.2858   10.2858    -1.37% 1.98% 2.12% 2.45% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В  Клас А          Клас В при изпълнена    Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000     инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7596 0.7559 0.7540 0.7484 0.7484 0.7521  0.7334 3.14% 14.17% 11.09% -7.48% 22.05.2006
фонд в акции 0.4167 0.4146 0.7540 0.4105 0.4105 0.4126  0.4023 -0.12% 26.67% 51.48% -27.40% 02.05.2007
             
фонд в облигаци 314.1177    313.1767    0.50% 2.07% 4.86% 7.41% 17.11.2003
ниско рисков 13.1530    12.8938    -0.09% 5.86% 8.68% 6.48% 27.12.2005
балансиран 12.1734    11.8154    -0.80% 7.49% 11.83% 4.38% 27.12.2005
фонд в акции 8.5583    8.3066    -2.69% 13.72% 18.12% -3.93% 07.09.2005
балансиран 20.1612    20.1612    -0.58% 3.80% 8.77% 0.34% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.6724    6.6390    -1.40% 12.33% 12.79% -13.94% 01.06.2007
балансиран 8.0239    7.9838    -1.46% 12.61% 12.98% -7.84% 01.06.2007
консервативен 10.9318    10.9045    0.54% 3.32% 7.74% 3.62% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.2296    1.2050    0.51% 6.10% 5.62% 6.27% 18.09.2006
балансиран 1.0577    1.0471    0.41% 3.02% 4.58% 3.42% 10.06.2008

За дата 10.02.2010 г.

Фон до ве, уп рав ля ва ни от  Клас  Валута Еми си он на стой ност  Цена при 
"Пайъниър Инвестмънтс Австрия" дя ло ви  (нет на стой ност на  об рат но из ку пу ва не
 еди ни ци  ак ти ви те на еди ни ца   (нетна стойност на 
   + так са за из да ва не) ак ти ви те на еди ни ца)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1095,36 1128,22

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло реинвестиращи

Взаимен фонд
Нетна стойност 
на активите на 

дял (НСАД)

Емисионна 
стойност  

(цена при покупка)

Цена при 
обратно 

изкупуване
Цени за 1 дял за 10/02/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,013542 € 1,033813 € 1,008474
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,830751 € 0,847366 € 0,826597

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,717620 € 0,731972 € 0,714032

Цените са валидни за поръчки, подадени на 5/02/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени за 1 дял за 11/02/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,111961 лв. 1,111961 лв. 1,111961 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 11/02/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

9.02.2010 г.
156,46 155,69 154,93 154,55 152,64 152,64
11,51 11,45 11,40 11,37 11,23 11,23
79,35 78,97 78,58 78,20 77,04 77,04
97,77 97,29 96,82 96,34 94,92 94,92
706,92 703,49 700,06 696,62 686,33 686,33
151,75 151,02 150,30 149,58 144,52 144,52
73,08 72,73 72,38 72,03 70,27 70,27
138,41 137,75 137,08 136,42 133,09 133,09
269,61 268,32 267,04 265,76 256,77 256,77
161,48 160,71 159,94 159,17 153,79 153,79
204,51 203,53 202,56 201,59 194,77 194,77
72,54 72,20 71,85 71,51 69,09 69,09
220,21 219,16 218,11 217,06 209,72 209,72

Договорен фонд

Стойност за един дял 10.02.2010 г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел - Принсипал 1.0108 лв. 0.9957 лв. 1.0058 лв. -0.35% 10.34%

Сентинел - Рапид 1.1511 лв. 1.1511 лв. 0.48% 3.85%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените са валидни за поръчки, подадени на 9 февруари 2010 г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Piraeus Funds Цени за дата 9.02.2010

 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 8,5811 8,2681

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,7360 0,7091

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 3,0294 2,9697

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕЖ”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 8,5557 8,2234

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 9,2924 9,0198

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 9,6022 9,4130

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).

9.1744 9.0827 0.59% -7.48%

5, 6, 7, 8 и 9.02.2010 г.

Peugeot
EUR
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30

10.02.1030.11.0921.09.0913.07.094.05.0910.02.09

21.35
-4.30%

N/A 13.1335 12.1555 8.5457
314.7450 N/A 12.1137 8.5164
316.3132 13.0234 N/A 8.4744
316.3132 13.0234 12.0540 N/A
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Цената на 
памука 
добави 

1.93% към 
стойността си, 
като по този начин 
се нареди до най-
печелившите стоки,  
търгувани в Лондон 
и Ню Йорк

Цената 
на злато-
то отново 

отбеляза понижение и 
по време на вчераш-
ната сесия в Лондон 
достигна 1063.65 USD/
тр.у. И вчера основ-
ната причина за това 
беше доларът, който 
спечели 0.71%

По време 
на борсова-
та сесия в 

сряда металът до-
бави 560 USD към 
стойността си. По 
този начин цената 
се доближи макси-
мално до нивото  
16 000 USD/т

Стока на деня

3.65
▶ процента се повиши цена-
та на калая на борсата в Лон-
дон и достигна 15 955 USD/т

Цифра на деня

30.6
 ▶USD спечели памукът по 

време на вчерашната бор-
сова сесия и достигна 1621.47 
USD/т

Слабото търсене удари какаото

Петролът загърби 
доброто представяне от 
вторник и отбеляза леко 
понижение в стойността 
си. Въпреки всичко цена-
та успя да се задържи над 
75.5 USD/б главно заради 
прогнозите на ОПЕК за 
потреблението на петрол 
в световен мащаб, което 
се очаква да достигне 
1.5 млн. барела дневно. 
Прогнозите в началото 
на годината бяха със 150 
хил. барела по-малко.
Един от най-важните 
фактори, който повлия на 
движението вчера, беше 
доларът, който се измък-
на от дупката и отчете 
стабилно повишение в 
стойността си. По време 
на вчерашната сесия 
американската валута 
се котираше за 1.3735 
EUR/USD, което е ръст с 
0.45%.

Другата важна новина, 
формирала вчерашното 
движение, бяха пред-
варителните данни за 
седмичното изменение в 
обема на щатските запа-
си на нефт, изнесени от 
Американския петролен 

Петролът се задържа над 
нивото от 75 USD на барел

оценка на състоянието, 
като тяхното мнение е, че 
запасите са се увеличили 
с 1.5 млн. барела до 331.9 
млн. барела. Изнасянето 
на официалните данни 
в петък ще даде по-ясна 
представа за движението 
на цената през цялата 
следваща седмица.  Ако 
цифрите се окажат 
такива, предвижданията 

са фючърсите за април да 
достигнат 68 USD/б още 
преди края на следваща-
та седмица. По време на 
вчерашната борсова тър-
говия, суровият петрол 
с доставка през март се 
търгуваше за 73.53 USD/
б. Цената на петрола 
сорт Брент за март също 
отбеляза спад с 0.43% до 
71.87 USD/б.

Обзор

Какаото отново не можа 
да излезе от дупката. 
Негативната тенденция 
от предходната сесия се 
запази и този път загу-
бите достигнаха 8 USD. 
Силният долар и най-вече 
големият дефицит при 
търсенето спрямо пред-
лагането и тук изиграха 
своята негативна роля. 

По предварителни оценки 
складовата наличност 
на какaово масло само в 
Европа е 50 хил. тона. За 
сравнение през послед-
ните пет години обемите 
винаги са се движили 
около 10 хил. тона. Според 
данни на Bloomberg на-
личните количества в Ню 
Йорк също са се покачили 

на шоколад Шокосуис, в 
която членуват 18 фирми, 
продажбите на шоколад в 
страната са спаднали със 
174 хил. тона, което се 
равнява на 1.7 млрд. CHF. 
Износът също се е свил с 
9.9%, най-вече за Герма-
ния, която е най-големият 
външен пазар на швейцар-
ски шоколад.

По време на 
вчерашната 

борсова търговия 
суровият петрол с 
доставка през март 
се търгуваше за 
73.53 USD/б

институт (API). Според 
тях официалният доклад 
на Министерството на 
енергетиката ще покаже 
повишение със 7.2 млн. 
барела, при което общият 
обем ще достигне 337.6 
млн. барела. 

Анализаторите на 
Bloomberg също дават 
своя предварителна 

 ▶  Петролът не можа да продължи добрия курс от 
вторник

Четвъртък 11 февруари 2010  pari.bg

▶ Спот цени на 
суров петрол
USD/б
Вид Последна цена
СРЕДИЗЕМНО МОРЕ 
ИРАНСКИ ТЕЖЪК 67,59
СИБИРСКИ 70,24
УРАЛСКИ C+F 70,24
САХАРСКИ 71,89
СЕВЕРНО МОРЕ 
БРЕНТ 72,04
ОСБЕРГ 72,64
ЕКОФИСК 72,34
СТАТФОРД 71,69
ФОРТИС 71,36
ФЛОТА 69,84
УРАЛСКИ CIF 69,99
ЗАПАДНА АФРИКА 
БОНИ ЛЕК 72,29
КУА ИБОЕ 71,68
ФОРКАДОС 71,6
КАБИНДА 70,66

USD/т
Вид Купува Продава Условия Специфи-
   на доставка кации
БУТАН С 0,00 0,00 CIF 
ПРОПАН 0,00 0,00 CIF 
БЕНЗИН СУПЕР 0,00 0,00 CIF 
БЕНЗИН СУПЕР 654,00 656,00 FOB 
АВИОГОРИВО 589,75 589,75 FOB 
НАФТА 644,00 646,00 CIF 
ГАЗЬОЛ 591,75 589,75 CIF РУСИЯ
ДИЗЕЛ F 574,00 576,00 FOB 50PPM
МАЗУТ 439,00 441,00 CIF 1.0%HSFO
МАЗУТ 414,00 416,00 CIF 3.5%HSFO

USD/т
Метал Цена на разплащане Купува 3 м. Продава 3 м.
МЕД 6610,5 6606,5 6610
КАЛАЙ 15955 15850 15900
ОЛОВО 2079,5 2079 2083,75
ЦИНК 2147,5 2142,5 2145
АЛУМИНИЙ 2022,5 2051,5 2053
НИКЕЛ 17850 18026 18065
АЛУМИНИЕВА СПЛАВ 1865 1850 1890

USD/тройунция
Метал Купува Продава Най-висока Най-ниска
ЗЛАТО 1073 1073,7 1083,3 1071,53
СРЕБРО 15,4 15,44 15,65 15,37
ПЛАТИНА 1504,5 1508,8 1528,5 1494,5
ПАЛАДИЙ 417 418 425,45 412,1

USD/т
Произход/място Вид Условия Февруари
на доставка  на доставка
МЕКСИКАНСКИ ЗАЛИВ ХЛЕБНА FOB 193,25
АВСТРАЛИЯ ХЛЕБНА СПОТ 483,45
ФРАНЦИЯ РУАН ХЛЕБНА СПОТ 168,34
АНГЛИЯ ХЛЕБНА ИЗТ. БРЯГ 154,57
ГЕРМАНИЯ ХЛЕБНА CIF БАЛТИЙСКО МОРЕ -
УНГАРИЯ ХЛЕБНА CIF УНГАРИЯ -
УКРАЙНА ХЛЕБНА FOB ЧЕРНО МОРЕ 194,38
РУСИЯ ФУРАЖНА FOB ЧЕРНО МОРЕ 158,42

▶ Спот цени на петролни продукти

▶ Цени на цветни метали

▶ Спот цени на благородни метали

▶ Срочни цени на пшеница

Източник: Bloomberg

▶ Срочни цени на агрокултури 
Вид Борса Единица Март
Царевица CBOT USd/bu. 357
Ечемик ASE USD/MT 133,57
Памук NYBOT USd/lb. 72,9
Какао NYBOT USD/MT 3028
Кафе NYBOT USd/lb. 131,8
Рапица ASE USD/MT 349,48
Ориз CBOT USD/cwt 14,48
Овес CBOT USd/bu. 238,25
Соя CBOT USd/bu. 923,75

▶ Срочни цени на агропродукти
Вид Борса Единица   Март
Захар NYBOT USd/lb. 26,99
Соево масло CBOT USd/lb. 38,05
Портокалов сок NYBOT USd/lb. 138,6
Мляко CME USD/cwt 14,2
Обезмаслено мляко CME USD/cwt 108,5
Масло CME USd/lb. 150
Денатуриран етанол CBOT USD/gal. 1,76

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; NYBOT - Нюйоркска стокова 
борса; ASE - Австралийска стокова борса   
Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг. ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг. ; 1bu. овес = 15.4224 кг. 1 lb. = 0.4536 кг. ;  
1 МТ = 1000 кг. ; 1 cwt = 50 кг. ; 1 gal. = 3.785 л. ; 1USd  = 1 U.S. cent   

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Злато
USD/тр. у.

1050,0

1087,5

1125,0

1162,5

1200,0

10.02.1026.01.1011.01.10

1066.95
-1.03%

3030  
▶ USD/т достигна цена-
та на какаото, търгува-
но на Нюйоркската сто-
кова борса

0.57  
▶ процента беше пони-
жението на кафето по 
време на вчерашната 
борсова сесия

драстично и са достигнали 
най-голямата си стойност 
от 27 август насам.

В същото време 
продажбите на швейцар-
ските шоколади бележат 
първи спад за последните 
шест години. По данни на 
асоциацията на швей-
царските производители 



Кризата провокира 
различно мислене, 
нестандартно и по-
ефективно с цел нама-
ляване на разходите

 ▶Ваше Превъзходител-
ство, наскоро коменти-
рахте, че това, което 
сте заварили в България, 
е било много по-добро 
от очакванията ви. Как 
страната ни да подобри 
имиджа си зад граница?

- Смятам, че е много 
важно правителството да 
продължи усилията си за 
подобряване качеството 
на работата на публична-
та администрация, както 
и борбата си с организи-
раната престъпност и ко-
рупцията. Сред примерите 
за корупционни практики  
бих посочил случващото се 
по границите. Това прави 
много лошо впечатление, 
особено на холандците. 
Всеки месец много хора от 
турски произход пътуват от 
Нидерландия към Турция, 
като по пътя си минават и 
през територията на Бълга-
рия. Те знаят, че за да пре-
минат границата безпро-
блемно, понякога трябва 
да дават и малки подкупи 
от по десетина EUR. Така 
се създава впечатлението, 
че България не е надеж-
ден европейски партньор. 
Затова смятам, че е много 
важно правителството да 
продължи борбата си с този 
„феномен”.

 ▶Как холандските ком-
пании гледат на Бълга-
рия от гледна точка на 
бизнеса?

- Холандските компании и 
бизнесмени, които работят 
с България, като цяло са 
доволни. Представители на 
отделни фирми са ми спо-
деляли, че при стартиране-
то на своята дейност в Бъл-
гария са им искани пари, 
за да не срещат проблеми. 
Но впоследствие се оказва, 
че дори и да не платят, те 
могат да правят бизнес по 
нормален и законен начин 
като навсякъде другаде по 
света. Като цяло компании-
те са доволни от условия-
та в страната. Те уважават 
българския манталитет, 
гъвкавостта и отвореността 
към света. Винаги е имало 
добри взаимоотношения 
и сътрудничество между 
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Авторитетът на България е 
очернен заради корупцията

конкретната причина за 
този резултат. Икономи-
ката се развиваше много 
добре, преди кризата да ни 
удари, и имаше недостиг 
на квалифицирани кадри 
във всички сектори. Сега 
компаниите не са склонни 
да уволняват служителите 
си, защото очакват, че след 
като всичко отмине, ще е 
много трудно да ги наемат 
отново.

Дарина Черкезова

нашите две нации.

 ▶от бизнес гледна точка 
нидерландия се свързва с 
това, че предлага добри 
данъчни условия. има 
много компании, които 
инвестират през Холан-
дия у нас и поради тази 
причина страната е вто-
рият по големина инвес-
титор у нас. но от какво 
се интересуват „истин-
ските” холандски инвес-
титори? Кои са секто-
рите, които привличат 
вниманието им?

- Много е трудно да се 
определи някой конкретен 
сектор, който да концентри-
ра вниманието на холанд-
ските инвеститори в Бъл-
гария. Например в страната 
присъстват компании като 
световноизвестния произ-
водител на бира Heineken, 
тук са и финансовата ком-
пания ING, транспортна-
та и логистична компания 
TNT и т.н. Има голямо раз-
нообразие от компании и 
сфери, в които те работят 
- информационни техноло-
гии, енергетика, земеделие, 
мебелна промишленост и 
др. Затова е трудно да се 
посочи конкретен сектор, 
към който холандските 
компании проявяват силен 
интерес. 

 ▶Как кризата се отрази 
на Холандия? Какви бяха 
антикризисните мерки, 
които предприе прави-
телството?

- Кризата удари страна-
та ни много лошо. Пър-
воначално не очаквахме 
сериозни сътресения, тъй 
като имахме бюджетен из-
лишък. От банковия сектор 
коментираха, че не очакват 
проблеми, подобни на тези 
в САЩ. Но въпреки всич-
ко бяхме засегнати много 
лошо, тъй като икономи-
ката ни е много отворена и 
разчитаме почти на всяка 
една държава по света по 
отношение и на износ, и на 
внос на различни стоки. В 
момента дупката в бюдже-
та ни възлиза на 35 млрд. 
EUR, което е повече дори 
и от обема на българската 
икономика. Налага се да 
вземем много радикални 
мерки. В същото време оба-
че кризата се разглежда и 
като възможност, защото 
тя провокира различно ми-
слене, нестандартно и по-

Напредък
Хърватия може 
да влезе в ЕС през 
2010 г.
Европейският парламент 
даде като цяло положи-
телна обща оценка на 
усилията, положени през 
изминалата година от 
Бивша югославска репу-
блика Македония и Хър-

В момента 
дупката в 
бюджета 

на Нидерландия 
възлиза на 35 
млрд. EUR, което 
е повече дори и от 
обема на българ-
ската икономика. 
Безработицата ни 
обаче е най-ниска 
в целия ЕС

Визитка
Кой е 
Карел ван 
Кестерен

 ▶Карел ван Кестерен 
е завършил между
народно право в уни
верситета Неймехен 
(Nijmegen), а от 1974 
г. започва работа в 
холандското минис
терство на външните 
работи.

 ▶През следващите 
десет години той 
заема различни посто
ве в Департамента 
на министерството 
за сътрудничество с 
ООН.

 ▶От 1984 г. е дипло
мат в представител
ствата на Нидерлан
дия в Колумбия, Ника
рагуа и Испания.

 ▶Преди да дойде в Бълга
рия, той е бил посланик 
на Нидерландия в Тан
зания, като паралелно е 
отговарял и за Мадагас
кар, Мавриций и Комор
ските острови. 

ватия по пътя към член-
ството им в ЕС. В също-
то време евродепутатите 
подчертаха ограничения 
напредък на Турция по 
отношение на критерии-
те от Копенхаген. 
Преговорите за член-
ство с Хърватия може да 
бъдат завършени през 
2010 г., коментираха 
евродепутатите. За пре-
говорите с Македония 

очакванията им са да 
стартират в „близко бъде-
ще”. Депутатите настоя-
ват съветът да потвърди 
на срещата на върха през 
март, че приема препоръ-
ките на комисията за тях-
ното започване.
Нежеланието за отва-
ряне на турските лети-
ща и пристанища към 
Кипър може сериозно 
да се отрази на прего-

ворния процес с Турция, 
предупреждават от ЕП. 
Правителството в Анка-
ра трябва да направи 
конкретни стъпки за раз-
решаване на кипърския 
проблем, като започне 
с незабавното изтегля-
не на своите войски от 
северната част на остро-
ва, е друга част от кон-
статациите на евродепу-
татите.

Интервю Карел ван Кестерен, посланик на Нидерландия

▶ Преки чуждестранни инвестиции у 
нас (1996-2008)
Общо 34 млрд. EUR
Държава %
Австрия 16

Нидерландия 12
Гърция 9

Великобритания 8

Германия 6

Държава %
Кипър 5

Белгия  5

Люксембург 5

САЩ 4

Унгария 3
Източник: БАИ

ефективно, с цел намалява-
не на разходите. Има много 
дейности, които вече не са 
ефективни и е трябвало да 
бъдат прекратени. 

 ▶Как кризата се отра-
зи на безработицата в 
страната? 

- Нидерландия регистри-
ра най-ниската безработи-
ца в рамките на целия ЕС. 
Това е изненада за всич-
ки. Никой не знае каква е 



С близо 13-процентен бю-
джетен дефицит и 112-
процентно съотношение 
на правителствен дълг към 
БВП Гърция е окачествена 
от журналиста на Ройтерс 
Феликс Салмън като ев-
ропейския Беър Стърнс. 
Сравнението е точно не 
само защото подобно на 
американската инвестици-
онна банка южната ни съ-
седка е прекалено важна, 
за да бъде оставена да фа-
лира, а и защото банкрутът 
й почти сигурно ще дове-
де до твърде неприятни 
последици за останалите 
членове на непрестижния 
клуб PIIGS (Португалия, 
Италия, Ирландия, Гърция 
и Испания). 

Явно изказванията на 
председателя на ЕЦБ Жан-
Клод Трише, че еврозоната 
няма план за спасяване на 
Гърция и че тя трябва да 
се оправя сама, не са били 
нищо повече от пожела-
телно мислене и опит да се 
успокоят валутните пазари.                                                                                             

ЕЦБ и еврото
Основно заради герман-
ските традиции на ЕЦБ се 
гледа като на по-консерва-
тивна централна банка от 
Федералния резерв. Във 
Франкфурт също са доста 
добри в печатарското из-
куство, но американският 
пример буквално да се 
подаряват пари на голе-
ми частни институции 
отклоняваше вниманието 
и засенчваше реалната 
ситуация в Европа. Доско-
ро повечето анализатори 
очакваха проблемите да 
дойдат от непризнати и 
скрити загуби на банки-
те. 

Силното рали на евро-
то, започнало пет месеца 
преди световните борси да 
достигнат важното сред-
носрочно дъно през март 
миналата година, започна 
да става прекалено несъс-
тоятелно. 

Както обикновено ката-
лизаторът, довеждащ до 
обръщане на тренда, се 
криеше зад близкия ъгъл. 
Поводът (не задължително 
причината) се оказаха су-
верените дългове на дър-
жавите в еврозоната. 

Във вихъра на узо кризата

Правила и изключения
Гръцкият случай вероят-
но ще доведе до погаз-
ване на консервативните 
финансови принципи на 
най-важните участници 
във валутния съюз  - Гер-
мания и Франция, кои-
то ще бъдат принудени 
да предоставят гаранции 
или директна помощ на 
Гърция. Още преди го-
дини от Париж и Берлин 
изразяваха недоволство 
от прекалено стриктните 
критерии на еврозоната. 
Сега им се удава случай да 
нарушат радикално оби-
чайните правила, макар и 
по доста по-различен от 
желания от тях начин. Ев-
ропейският съюз не само 
ще се наложи да спасява 
Гърция, но и ще трябва да 
го демонстрира ясно, за да 
успокои инвестиращите в 
дългови книжа. 

Стъпките оттук нататък 
трябва да се обмислят 
много внимателно. Ако 
Гърция бъде оставена 
да фалира за назидание, 
все някога ЕС ще трябва 
да се намеси - с Италия, 
Испания или някой друг. 
Класическо спасяване в 
американски стил също 
не е добър вариант, за-
щото все някой трябва да 
плати сметката и е нор-
мално този някой да при-
качи сериозни условия 
към нея. Всяка помощ ще 
дойде само “под стриктни 
условия и ако гръцкото 
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Гърция е прекалено важна, за да бъде оставена да фалира

 ▶  Гърция може да стане първата спасена от фалит страна от еврозоната

Ройтерс
България 
и Гърция - 
балкански братя?

 ▶В очите на някои чинов-
ници в Брюксел и франк-
фурт България и Румъ-
ния споделят много от 
проблемите на Гърция, 
свързани със съмнител-
ни статистики, ширеща 
се корупция, укриване на 
данъци и публичен сектор 
с раздути заплати.

 ▶Дори преди сегашна-
та криза често чувах от 
европейски служители 
сравнения с Гърция по 
повод на Централна и 

източна Европа, особе-
но за Румъния и България, 
казва Ларс Кристенсен, 
главен анализатор в Дан-
ске Банк. 

 ▶служители от Европей-
ския съюз  казват, че след 
присъединяването на Бъл-
гария през 2007 г.  Евроко-
мисията и ЕЦБ е трябвало 
да разубеждават страна-
та да не кандидатства 
в ERM II - чакалнята за 
еврото, въпреки че е въз-
можно технически да е 
изпълнявала условията. 
най-бедната страна член-
ка е била посъветвана да 
изчака и да се фокусира 
върху “реално покритие на 
критериите”. 

Кенет Рогоф,
професор по икономика, Харвард

правителство предприеме 
дългосрочни държавни 
реформи”, казва Майкъл 
Майстер, финансов го-
ворител на Християнде-
мократическата партия 
на Ангела Меркел, ци-
тиран от Блумбърг. Спо-
ред източници на агенция 
Ройтерс има принципно 
постигнато съгласие при 
нужда Гърция да бъде 
спасена, като все още ме-
тодът, по който това ще 
стане, е неясен. 

Без МвФ
Миналата седмица Жан-
Клод Юнкер, председа-
тел на Еврогрупата - ми-
нистрите от еврозоната, 
отхвърли възможността 
Гърция да потърси помощ 
от МВФ. Вероятно ако 
член на еврозоната бъде 
принуден да приложи не-
олибералните реформи на 
МВФ и пожертва социал-
ната си система, това би 
било възприето като сери-
озен удар по европейския 

валутен механизъм. Добра 
идея е прецедентът да се 
използва от еврократите за 
създаване на система, през 
която фалиралата стра-
на да преминава. Това би 
могло да съчетае сериозни 
последствия за провини-
лите се и щадящо отно-
шение към най-уязвимите 
части от населението. 

В периода на “каранти-
ната” наднационалните 
институции в Брюксел 
вероятно ще имат право 
на задълбочени одити на 
статистическите данни, 
идващи от поставената на 
системи страна  членка. 
Спорен момент е дали дър-
жавите донори ще имат 
право на глас или дори 
на ограничено вето върху 
конкретни части от бю-
джетното планиране. Ва-
жно е да се намери баланс, 
за да се запази рамката 
на националния бюджетен 
суверенитет, към който ЕС 
се придържа.      

Едно от последствията 

от предоставената помощ 
ще бъде, че пазарните 
участници ще започнат 
да възприемат страните от 
еврозоната като дългови 
емитенти, които не може 
да фалират. След като през 
октомври 2008 г. Г-7 ясно 

показа, че правителствата 
няма да допуснат банкрут 
на големи финансови ин-
ституции, повече от ло-
гично беше да се изработи 
подобен план и за страни-
те длъжници.   

Димитър Ганев

Една от по-
поразителните 

закономерности, 
които открих 
заедно с Рейнхард, 
е, че след вълна 
от международни 
банкови кризи 
след няколко 
години обикновено 
следва вълна от 
държавни фалити и 
преструктурирания 



Близо 500 хил. адми-
нистратори на лични 
данни влизат в специ-
ален регистър

Ако във фирмата ви работят 
повече от 15 служители, ако 
издавате фактури, ако имате 
достъп до лични данни като 
ЕГН, БУЛСТАТ, адреси, ако 
имате камера, която сни-
ма хората, които влизат в 
магазина ви, вие сте адми-
нистратор на лични данни 
и трябва да заявите това 
пред Комисията за защита 
на личните данни (КЗЛД). 
Дори и вече да сте го напра-
вили преди време, трябва 
да актуализирате данните 
си до 15 февруари, тъй като 
и самата комисия си подо-
брява регистъра. Спокойно, 
няма да има глоби, ако не 
спазите срока, обясняват от 
КЗЛД, но пък ако някой се 
оплаче от вас, че злоупотре-
бявате с данните му, може 
да бъдете санкционирани 
с до 5000 лв. Така че по-
добре си признайте и се 
регистрирайте, безплатно е. 
Никой обаче не ви обещава 
да е лесно.

Онлайн
Най-безпроблемният начин 
би трябвало да бъде да се 
регистрирате онлайн. Тога-
ва просто попълвате доку-

чакането по опашки, казва 
един от чакащите в коми-
сията. Стреснати от това, 
че има краен срок и глоби, 
хората са склонни да дадат 
тези пари, за да си спестят 
нервите. 

Глобите
Ами щом няма да ни гло-
бяват, какво правим тук, 
коментираха вчера хората в 
комисията, когато разбраха, 
че всъщност 15 февруари е 
само препоръчителна дата 
за регистрацията и прере-
гистрацията им като адми-
нистратори на лични данни. 
Комисията явно е намерила 
начин да си реши пробле-
мите с опашките и сайта, 
като неформално удължава 
срока, казваха други. Факт 
е обаче, че дори и след 
понеделник няма да има 
глобени, ако не са успели 
да си подадат документите 
навреме. Комисията няма да 
прави и изрични проверки. 
Това обаче не трябва да ос-
вобождава от отговорното 
администриране на личните 
данни, до които имат достъп 
фирмите. Макар че, ако го 
правят достатъчно ловко, 
без някой да ги засече в 
нарушение, а след това и да 
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Ходене по мъките заради 15 ЕГН-та
добра и лоша страна. Ще 
трябва да отделите време, 
за да отидете до комисията, 
а по всяка вероятност и 
да чакате на опашка, но за 
сметка на това можете да 
получите 100% отговор на 
всички въпроси, които ви 
вълнуват, и консултация на 
място. Факт е, че макар да 
има 8 служители, които да 
се обаждат на телефоните 
на комисията, връзката с тях 
невинаги е осъществима. За 
сметка на това обаче хората, 
които вчера бяха там на 
място, бяха изключително 
доволни от това, че има слу-
жители, които ги упътват. 

Има една девойка, която е 
много любезна, и обслужва-
нето не е чак толкова бавно, 
казва дама от опашката пред 
една от касите. Обикновено 
хората чакат по 20-30 мину-
ти максимум, като пиковите 
часове са по обяд. Става 
сравнително бързо, лошото 
е, че научаваме за някои не-
ща на място, допълва друг 
от чакащите. Факт е, че ко-
гато вчера екипът ни отиде 
към 12 часа, имаше опашки 
от по десетина души пред 
всяка каса, половин час 
по-късно хората вече бяха 
станали доста по-малко, но 
непрекъснато се появяваха 
нови и нови.

На място 2
Хората, които нямат дос-
тъп до интернет, могат да 
дойдат на място и наши 
служители да им попълнят 
документите. Разполагаме 
с 4 компютъра, разказва 
служителка на комисията. 
За тази услуга непрекъснато 
се поддържа опашка от 5-6 
души.

Счетоводители
Предприемчиви счетово-
дители в момента изкарват 
някой и друг лев покрай ре-
гистрацията и пререгистра-
цията на администраторите 
на лични данни. Вече позна-
вам процедурата и срещу 20 
лв. мога да спестя на някого 

ментите от сайта на КЗЛД 
и ги изпращате заверени 
с електронния ви подпис. 
Това е предпочитаният ва-
риант, защото пести време, 
регистрацията може да се 
направи през почивните 
дни или дори през нощта. 
Проблемът с подадените 
онлайн заявления е, че по-
някога сайтът на комисията 
зацикля заради прекалено 
големия наплив от жела-
ещи. 

От два дни няма достъп 
до сайта, вчера не рабо-
теше, коментира човек от 
опашката в КЗЛД. Отне ми 
малко време, за да разбера 
кое къде се намира, на ня-
колко пъти документите ми 
не се приемаха, но накрая 
успях, разказва за опита си 
администратор на лични 
данни. Друг пък вчера беше 
на място в комисията, защо-
то се оказа, че макар да е 
успял да се регистрира, все 
още не може да се намери 
в регистъра. 

Имаше и идея да се въ-
вежда само електронен 
формат, но по всяка веро-
ятност тя ще се отхвърли, 
тъй като това все още може 
да затрудни някои от адми-
нистраторите.

по пощата
Друг вариант е да попъл-
ните документите от сайта 
на КЗЛД и да ги изпратите 
по пощата, като преди това 
ги заверите при нотариус. 
Така не е нужно да отивате 
лично до комисията, което 
е плюс, ако живеете в друго 
населено място. За сметка 
на това обаче се заплаща 
допълнителна такса за нота-
риус, марка, губите време, 
за да отидете до нотариуса, 
както и в чакане на опашки 
в пощата.

На място 1
Вариантът да попълните за-
явлението за вписване или 
актуализация от сайта на 
КЗЛД и да го подадете лич-
но в комисията също има 

 ▶ Най-големият пик  в Комисията за защита на личните данни е по обяд 

Няма да има глоби, ако изтървете 15 февруари
Комисията ще санк-
ционира само по 
жалби срещу админи-
страторите

 ▶  Госпожо Шопова, как 
оценявате хода на акту-
ализацията на регистъра 
с администраторите на 
лични данни? 

- Процесът беше обявен 
още през септември и всич-
ки администратори на лич-
ни данни имат възможност 
да актуализират данните си 
през интернет, по пощата 
и на място. За съжаление, 
както и при всеки друг 
срок, българинът чака до 
последно и струпванията 
са накрая. Смятам, че сме 
направили необходимата 
организация, така че още с 
влизането си всеки да бъде 
разпределен там, където 
може да бъде обслужен най-
бързо. Около 70% от целия 

Блиц Венета Шопова, председател на Комисията за защита на личните данни

състав на комисията е 
включен в приемането на 
документите и в консулта-
циите. Процесът, свързан 
с обслужването на хората, 
които идват на място в ко-
мисията, е овладян. Много 
активно върви актуализаци-
ята през интернет. Имали 
сме случаи, в които само 
за един ден с електронен 
подпис са се регистрирали 
380 администратора.

 ▶  Днес обявявате в 
изрично съобщение, че 
всъщност няма да има 

глоби за администрато-
рите, които не спазят 
срока за регистрация и 
актуализация на данни-
те си до 15 февруари.

- Да, това е процес, който 
ще тече и след този срок, 
тъй като е задължение по 
закон. Може например три 
дни след 15 февруари да е 
налице промяна при адми-
нистратора и той сам да ре-
ши да ни уведоми за това.

 ▶  това означава ли, че ако 
администратор е засе-
чен в нарушение няколко 
дни след 15 февруари, пак 
няма да бъде глобен?

- Ако установим по жалба 
или сигнал срещу админи-
стратор, че не се е регистри-
рал или не е актуализирал 
данните си, ще бъде глобен 
за това. Все пак, ако е имал 
някакви намерения да се 
регистрира или да акту-
ализира данните си, той е 

можел да ги реализира. Но 
нямаме намерение да тър-
сим специално кой точно не 
се е пререгистрирал.

 ▶  Имахте идея за въвеж-
дане само на електрон-
на регистрация. Какво 
стана с нея?

- Съгласно Администра-
тивно-процесуалния ко-
декс всяка администрация 
е длъжна да осигури равна 
възможност на всички граж-
дани, които получават услу-
га от нея. Ако се премине 
само към регистрация или 
актуализация по електронен 
път, ние може би отрязваме 
голям брой малки и стрикт-
ни администратори на те-
риторията от цялата страна. 
Този вариант се обмисля, но 
нека оставим хората да пре-
ценят кой им е най-удобният 
начин да се възползват от 
нашите услуги.

Дарина Черкезова

Процесът, 
свързан 

с обслужването 
на хората, които 
идват на място 
в комисията, е 
овладян

Казус 
Въпрос: 

 ▶ Дойдох, за да отпиша 
фирмата си от регистъра, 
но едва тук на място ми 
казаха, че трябва да пре-
доставя и справка от НАП 
за броя на служителите 
във фирмата ми. За изда-
ването на такава бележка 
са нужни 7 дни. Така, дори и 
да искаме, няма да можем 
да спазим срока 15 февру-
ари. 

Стефанка тодорова, 
Динамед плюс

 
Отговор: 

 ▶ Отписването от регис-
търа е било възможно 
да се направи и по-рано, 
преди седмица или две 
например. Но при всички 
случаи, след като се дава 
това разумно обяснение, 
никой няма да откаже 
документите на фирма-
та и след този срок. 

Венета Шопова,  
председател на Комисията 

за защита на личните 
данни

Споделено  
Изгубих си  
два дни  

 ▶ Аз съм лекар и идвам 
тук за втори път. Изгу-
бих си два дни и вместо 
да съм на работа, съм в 
комисията. Проблемът е, 
че информационната сис-
тема е прекалено сложна. 
Направена е на няколко 
стъпки и не може да се 
прецени още в самото 
начало какво трябва да се 
попълва.

Галя Иванова 

се сети, че може да се жалва 
до комисията, може и да им 
се размине.

Статистика
От КЗЛД очакват в обнове-
ния регистър да има около 
500 хил. администратора 
на лични данни, коменти-
раха оттам наскоро пред  
в. Пари. Към 5 февруари са 
подадени близо 127 хил. за-
явления по електронен път. 
По данни на комисията те са 
десет пъти повече от оста-
налите, приети на хартиен 

носител. Което означава, 
че или прогнозата им не е 
правилна, или процедурата 
по регистрация и актуали-
зация е едва до средата си 
и никакви крайни срокове 
няма да се окажат достатъч-
но стряскащи. Всъщност 
хората научават за необхо-
димостта за пререгистрация 
предимно от уста на уста. 
Едва наскоро разбрах, че съ-
ществува подобна комисия, 
чистосърдечно си признават 
и някои на опашката.

Дарина Черкезова

СНИмкА БОБИ ТОшев

СНИмкА БОБИ ТОшев



Amazon  
готви конкурент 
на iPad
Онлайн магазинът Amazon, 
проправил път на елек-
тронните четци на книги 
със своя Kindle, готви кон-
курент на iPad, твърди 
New York Times. Според 
изданието придобиване-
то на Touchco от страна на 
Amazon означава, че компа-

нията ще подсили хардуера 
на четеца си и ще добави 
нови функции към него - 
подобни, дори по-добри от 
тези, които Apple представи 
в своя таблет. Онлайн мага-
зинът ще заложи на тех-
нологията Force Sensitive 
Resistance на придобивката 
си, чрез която дисплеят раз-
познава докосването с пръ-
сти дори в зависимост от 
силата му. 

Здравейте, искате ли да се 
присъедините към Buzz? 
Това съобщение посрещна 
около 170 млн. собствени-
ци на акаунти в пощенска-
та услуга на Google Gmail 
вчера сутринта. Какво е 
Buzz ли? Поредната услуга, 
с която лидерът в онлайн 
търсенето се изправя лице в 
лице със свой конкурент - в 
случая социалните мрежи, 
предвождани от Facebook и 
нейните близо 400 млн. ре-
гистрирани потребители. 

Армия
Buzz е и първият по-серио-
зен опит на Google да капи-
тализира огромната армия 
потребители на пощенска-
та си услуга, която е сред 
най-бързо растящите през 
последните години. Как - 
чрез продажбата на рекла-
ма покрай услугите, които 
предлага за потребителите 
си. Чрез тях използващите 
Google Docs, Maps и т.н. 
стоят повече време на сайто-
вете на компанията и виждат 
платените текстови линкове. 
Те са основният източник на 
приходите й, които за 2009 г. 
са 23.6 млрд. USD.

Основното оръжие на тър-
сачката ще бъде достъпност-
та през мобилен телефон, 
коментират анализатори на 
запад от София. Въпросът, 
на който ще се търси отговор 
през идните няколко месеца, 
е дали тези нови екстри на 
Buzz ще успеят да отвлекат 
достатъчен брой потребите-
ли от вече съществуващите 
социални мрежи. 

Предимството на новата 
услуга на Google е, че тя де 
факто е вграден изцяло в 
Gmail. Потребителите могат 
да постват ъпдейти - било 
то лични или такива, които 
да станат обществено дос-
тояние, както и да споделят 
съдържание от други сай-
тове, като Twitter, YouTube, 
Flickr и Picassa (част от които 
са собственост на Google). 
Личните съобщения се отде-
лят от стандартната поща със 
специален Buzz символ, но 
пристигат директно в пощен-
ската кутия на потребители-
те. Ъпдейтите на статуса се 
появяват директно в лична-
та страница на потребителя 
(ако са лични) и са достъпни 

Google настъпва и срещу  
социалната мрежа Facebook

за големите търсачки (ако са 
публични). 

Buzz е откраднал някоя 
и друга идея от вече съ-
ществуващите играчи на 
пазара, като например въз-
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можността за „следене” 
при публикуване на ъпдейт 
от Twitter и възможността 
да „харесаш” съдържа-
ние - опция, налична във 
Facebook. 

Препоръка
Освен всичко Buzz ще пре-
поръчва съдържание от 
потребители, които не по-
знавате, но според мрежата 
имат сходни на вашите ин-
тереси. Затова и социалната 
мрежа беше определена от 
продуктовия си мениджър 
Тод Джаксън като изцяло 
нов свят в Gmail. Търсач-
ката е интегрирала изцяло 
социалната си мрежа и с 
услугите си за карти и за 
мобилни платформи. Така 
например компанията пред-
стави мобилно приложение 
за телефоните, работещи с 
операционната й система 
Android. Така ъпдейтите на 
статуса на потребителите 
може да се променят ди-
ректно през мобилен теле-
фон, който от своя страната 
отчита местоположението 
на изпращащия и ще го до-
бави автоматично към ста-

туса. Предвидена е и локал-
на търсачка на съдържание, 
предназначена специално за 
мобилни устройства. Така 
например всеки потребител 
на Buzz може да види какво 
споделят хората от квартала 
му, коментират от Google. 

Публичните ъпдейти 
ще бъдат добавяни и към 
Google Places - бизнес ди-
ректория, която включва ре-
вюта на ресторанти, клубове 
и театри. Google е вградила 
технологията и в мобилната 
версия на своята Maps. 

опит
Buzz не е първият опит на 
Google при социалните мре-
жи. През 2004 г. компанията 
представи Orkut, която успя 
да се разрасне доста в опре-
делени държави като Бра-
зилия и Индия. Навсякъде 
другаде обаче услугата бе 
засенчена от Facebook.

Търсачката представи и 
Google Wave, инструмент, 
който комбинира имейла с 
обикновения чат и възмож-
ността няколко души да ра-
ботят едновременно в реално 
време върху един документ 
например. Въпреки всички 
опити на конкуренцията си 
обаче Facebook остава номер 
едно при социалните мрежи 
на глобално ниво. Преди 
седмица сайтът представи 
нов дизайн, подобрена тър-
сачка и не на последно място 
- услугата си за разплащане, 
за която се шуми от няколко 
месеца насам. Така въпреки 
снега навън около социал-
ните мрежи стана още по-
горещо, а конкуренцията се 
засилва още повече. Чакаме 
само Microsoft, която през 
седмицата обяви, че разши-
рява партньорството си с 
Facebook. 

христо ласков

Търсачката представи своя социална мрежа, гони поне 170 млн.потребители
Партньори
Microsoft  
и Facebook се 
сближават

 ▶Microsoft и Facebook раз-
ширяват партньорство-
то си, като софтуерната 
компания вече ще продава 
реклами през социалната 
мрежа и извън САЩ. 

 ▶Редмъндската компа-
ния, която притежава дял 
от Facebook, няма да про-
дава реклама от името на 
търсачката.

 ▶В края на 2007 г. софту-
ерният гигант купи 1.6% 
от социалната мрежа 
срещу 240 млн. USD. 
Целта беше изкупеният 
дял да бъде между 5 и 10% 
за 300-350 млн. USD, но 
това не стана.

 ▶Целта на новата сделка 
е да се намали преднината 
на лидера в търсенето в 
интернет Google. 

 ▶Facebook още търси 
успешен модел за продаж-
ба на банери. Microsoft 
продаваше визуална 
реклама за Facebook пове-
че от 2 години.

 ▶Facebook спря да използ-
ва услугите на Microsoft за 
продажбата на банери в 
началото на годината.

Acer с рекорд  
въпреки  
кризата
Тайванският производител 
на компютри Acer обяви 
най-добрите си тримесеч-
ни резултати от 3 годи-
ни насам. Компанията е 
успяла да увеличи през 
последните 3 месеца на 
2009 приходите си с 25% 
до 5.2 млрд. USD. Тайван-

ците отчитат продажби 
от 18 млрд. USD за цяла-
та година, което е ръст от 
5% спрямо 2008 г. Чиста-
та печалба за годината е 
намаляла с 3% до 355 млн. 
USD. през третото триме-
сечие на 2009 г. Acer огла-
ви и пазара на лаптопи в 
България, но официалната 
статистика за продажбите 
през последното тримесе-
чие все още не е готова. 

Резултат

 ▶  Google увеличи функционалността на пощенската си услуга Gmail „изцяло нов свят”. Въпросът е дали той 
ще успее да измести доминиращата в момента Facebook или поне да се превърне в реална конкуренция на 
социалната мрежа

Рейтинг
Вторият  
по популярност 
сайт в България

 ▶Социалната мрежа 
Facebook е вторият по 
популярност сайт в Бъл-
гария за последния месец, 
показват данните на ана-
лизаторите от Alexa. 

 ▶На първа позиция логично 
е Google, която е лидер при 
търсачките у нас. 

 ▶Изминалата 2009 г. дове-
де до огромен ръст на 
потребители на най-голя-

мата световна социална 
мрежа у нас. 

 ▶Според данните на 
Комфо България броят на 
Facebook потребители-
те у нас се е увеличил над 
10 пъти само през 2009 г. и 
регистрираните българи в 
мрежата с над 1 млн. души. 
Това е около 1.3 от всички 
интернет потребители 
у нас.

 ▶ Топ 5 на най-посещавани-
те сайтове у нас се допъл-
ва от сайта за видеообмен 
Vbox7, пощенската услуга 
Abv.bg и торент тракера 
Zamunda.NET.
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Проекти
Премиерите 
се разбират за 
транспорта

 ▶Очаква се в петък пре-
миерите на България и 
Румъния Бойко Борисов и 
Емил Бок да обсъдят два 
проекта - как ще се развива 
изграждането на втория 
мост над Дунав при Видин 
- Калафат и създаването 
на общ функционален блок 
за въздушен контрол. Тек-
стът на меморандума за 
съвместния контрол в 
небето бе приет вчера от 
правителството. Пред-

стои транспортните 
министри на двете дър-
жави да го подпишат, за 
да започне реалното осъ-
ществяване на проекта. 

 ▶Премиерите се разбират 
за транспорта. Така Бъл-
гария и Румъния ще изпре-
варят останалите държа-
ви в ЕС и първи в общност-
та ще изградят единна 
система за управление на 
въздушния трафик най-
напред в пространство-
то между двете страни, а 
след това и на Балканите. 
Това ще стане възможно, 
защото двете системи за 
въздушен контрол са съв-
местими.  

България и Румъния вече с общ контрол в небето
МС одобри меморан-
дума, който ще под-
пишат транспортните 
министри на двете 
страни

България и Румъния вече 
имат правната основа, върху 
която ще изграждат система-
та за съвместен  контрол на 
небето над двете държави. 
Българското правителство 
одобри вчера меморандума 
за създаването на общ функ-
ционален въздушен блок 
между страните. Предстои 
транспортните министри на 
двете държави да го подпи-
шат, за да стартира официал-
но процесът. Създаването на 
общ блок между България 
и Румъния е част от страте-
гията на Европейския съюз 
за преструктуриране на въз-
душното пространство над 
общността и за формира-
нето на единен европейски 
контрол над отделните въз-
душни центрове, коментира 
за в. Пари зам.-министърът 
на транспорта Камен Кичев. 
Тази стратегия предвижда 
изграждането на подобни 
функционални блокове в 
различни европейски регио-
ни. Крайният срок за тяхно-
то създаване е 2012 г.

Изпреварване
В момента България и Ру-
мъния обаче имат реален 
шанс да изпреварят оста-
налите европейски страни, 
защото преговорите между 

тях започнаха още преди 
две години. Системите за 
управление на въздушния 
трафик между двете дър-
жави са от един и същ тип, 
което улеснява процеса 
по формирането на общ 
контрол в небето. Идеята 
беше в бъдеще към този 
блок да се присъединят и 
други страни от региона и 
той да контролира цялото 
въздушно пространство на 
Балканите.

Амбиции
Известно е, че други дър-
жави, като Италия напри-
мер, имаха амбициите през 
2004 г. да поставят нашия 
въздушен център в София 
под свой контрол, като 
присъединят България към 
проекта Джустиниано. Той 
отреждаше на страната ни 
да контролира простран-
ството само под 6 км, което 
на практика ни лишаваше 
от сериозни постъпления 
от аеронавигационни такси. 
В тази зона въздушният 
трафик е слаб. 

Срещу това възразиха се-
риозно самите служители в 
Ръководство въздушно дви-
жение, които алармираха за 
възможните последствия 
и успяха да предотвратят 
включването на България 
в проекта. Италианската 
Aления Маркони Системс 
достави на РВД новата 
система за управление на 
въздушния трафик. Имаше 
спорове за неустойки меж-

ду нашия въздушен център 
и доставчика, но накрая 
се стигна до извънсъдебно 
споразумение.   

Предимства
Изграждането на общ въз-
душен блок на Балканите 
ще доведе до по-ефективен 
контрол в небето, ще съ-
крати маршрутите за пре-
минаване над отделните 
държави и така ще съкрати 
разходите за гориво и на са-
мите авиокомпании, уточни 
Камен Кичев. Според него 
до 2020 г. е планирано да 
се подобри 10 пъти безо-

пасността на въздушния 
трафик, да се намали с 10% 
вредното въздействие на 
авиопревозите върху окол-
ната среда, както и да се 
съкратят разходите на са-
мите центрове за контрол в 
небето с 50%. По данни на 
Международната органи-
зация на авиопревозвачите 
IATA преструктурирането 
на европейското въздушно 
пространство ще спести 
до 250 млн. EUR на ави-
окомпаниите, коментира 
представителят на IATA за 
България Йордан Карама-
лаков.  

Идеи
В Европейската комисия 
съществуваше идеята 
частни фирми да поемат 
след време контрола в не-
бето на общността. Тази 
идея обаче засега е труд-
но осъществима в пове-
чето европейски държави, 
коментира Камен Кичев. 
Според него са необходими 
мощни инвеститори, които 
да вложат огромни сред-
ства в модерни системи за 
въздушен контрол. Това е 
труднопостижимо дори за 
държави с отдавна изгра-
дени и функциониращи 
системи в ЕС, смята Кичев. 
Известно е, че там, къде-
то частници контролират 
въздушното пространство, 
не са редки инцидентите 
в небето. Един от сериоз-
ните пропуски в контрола 
над небето между Холан-
дия и Белгия, осъществя-

ван от частна компания, 
предизвика катастрофа с 
руски самолет, при която 
загинаха предимно деца. 
У нас едва ли на този, а и 
на последващ етап би се 
намерил инвеститор, готов 
да вложи подобни средства 
в изграждането на частен 
въздушен център, заяви 
Кичев. 

Друг проблем, който би 
възникнал, ако частници 
поемат небето, е, че те ще 
контролират само трафи-
ка и подстъпите към едно 
летище, защото така е по-
изгодно за тях, коментираха 
експерти във въздушния 
транспорт. Според тях това 
обаче би поставило пред 
сериозен проблем безопас-
ността, което е основно 
условие за извършването 
на такава дейност и в самия 
Европейски съюз.

Илиана тончева

 ▶  зам.-министърът на транспорта камен кичев 
е убеден, че България ще изпълни предсрочно 
задачите, поставени от ек, за изграждане на 
ефективен контрол в небето на Балканите                    
                                                                        СнимКи Емилия КОСТаДинОВа

Признание
зам.-министър 
в надзора на 
Евроконтрол

 ▶Зам.-министърът 
на транспорта Камен 
Кичев е поканен в 
надзорния съвет на 
новосформираната 
дирекция Ресурси към 
Европейската органи-
зация за безопасност 
на въздухоплаването 
Евроконтрол, съобщи-
ха от транспортното 
министерство. Евро-
контрол разработва 
политиката по изграж-
дането на системи 
за управление на въз-
душния трафик в ЕС. 
Кичев е бил поканен от 
главния директор на 

Евроконтрол Дейвид 
макмилън.

 ▶Дирекцията ще бъде 
подчинена на главния 
директор и ще го под-
помага във финансова-
та, организационна-
та и корпоративната 
дейност, търговските 
договори и достав-
ки, в управлението 
на човешките ресур-
си, информационните 
технологии и инте-
лектуалната собстве-
ност, както и за опаз-
ването на активите 
на организацията.

 ▶новото звено в Евро-
контрол ще осъщест-
вява координацията и 
с въздушните админи-
страции и организации 
на отделните страни 
членки на ЕС.   

РВД търси увеличаване на трафика на Изток
До 2011 г. няма да се 
увеличават таксите за 
авиопревозвачите

Софийският център за въз-
душен контрол разчита на 
увеличаване на въздушния 
трафик основно от  Изток. 
Ръководство въздушно дви-
жение работи за привли-
чането на авиокомпании 
от Близкия изток, защото 
ние контролираме малък 

периметър - около 4-5% от 
въздушното пространство 
на общността.

тарифи
Таксите за авиокомпа- 
ниите вероятно няма да 
бъдат увеличавани до 2011 
г., защото РВД има договор 
за сътрудничество с Меж-
дународната организация 
на въздушните превозвачи 
IATA дотогава. В последни-
те три години софийският 

въздушен център провеж-
да последователна поли-
тика, като намалява средно 
с около 4-5% тарифите за 
авиопревозвачите. Това е 
особено важно за наши-
те авиокомпании, които и 
без това търпяха загуби 
от ограничения достъп до 
небето на общността.

Планове
Идеята на правителството 
държавни предприятия, из-

лезли на печалба, да внасят 
допълнителни средства в 
хазната, не може да бъде 
приложена към РВД, ко-
ментираха експерти за в. 
Пари. Според тях това е 
така, защото таксите, съби-
рани от въздушния център, 
се използват единствено 
и само за осигуряване на 
безопасността в небето, 
което е и изискване на Ев-
роконтрол.

Илиана тончева

2.5
▶ млн. EUR ще трябва да 
инвестират България и 
Румъния в единната сис-
тема за управление на 
въздушния трафик

110
▶ млн. EUR е инвести-
цията само в сградата на 
софийския въздушен  
център, една от най-
модерните в ЕС

 ▶  Все повече авиокомпании от Близкия изток 
предпочитат въздушния маршрут над България



Добрият мениджър е ко-
лективен играч. Затова по-
често казвам ние, отколкото 
аз. Освен в случаите, когато 
поемам отговорност. То-
гава съм си забранил да 
казвам ние, защото няма 
такова нещо като колек-
тивна отговорност. Така 
разбира основни принципи 
на управлението инж. Иван 
Добрев. Във вътрешнофир-
мена структура неговата 
длъжност е  ръководител 
на управление Техническо 
в КЦМ АД. Впрочем той 
наистина ръководи пряко 
екип от осем инженери и 
бюджет от 15 до 25 млн. лв. 
годишно. С тези суми тряб-
ва да поддържа около 8000 
металургични агрегата в 
постоянна изправност. Но 
не възразява, когато опри-
личавам позицията му на 
директор по технически-
те въпроси. Етикетчето на 
длъжността е по-различно, 
но работата ми е да ръково-
дя ремонтите, поддръжката 
и инвестиционните проек-
ти, усмихва се с добра ус-
мивка инж. Добрев. И вече 
знам какво ще отговори на 
следващия ми въпрос: как-
во предпочита - морков или 
тояга? Не смятам, че дово-
дите за едно управленско 
решение ще станат по-зна-
чими, ако бъдат изказани 
със силен глас или с тропа-
не на масата, казва младият 
мениджър. 

Подготовка 
Като се замисля, наистина 
излиза, че съм се готвил 
през целия си съзнателен 
живот за мениджър, раз-
съждава на глас инж. Иван 
Добрев. И не скрива, че 
когато си има вкъщи един 
човек като баща си - инж. 
Никола Добрев (главния 
изпълнителен директор на 
групата КЦМ 2000 АД), е 
по-лесно да навлезе в труд-
ния занаят на управлението 
на хора, пари и техника. На 
раменете на баща ми обаче 
не мога да се доказвам, ка-
тегоричен е Иван Добрев. 
Позицията, която вече съм 
достигнал, изисква знания, 
опит и дава възможности 
да се докажа. Да се докажа 

аз, а не баща ми, усмихва 
се леко младият човек. Не 
се самозалъгвам, че аз съм 
най-добрият инженер или 
най-добрият мениджър. Тук 
в предприятието има много 
хора, макар и на други по-
зиции, които са по-добри 
от мен и от които аз се 
уча, обяснява инж. Иван 
Добрев. 

Работата
Екипът на техническия ме-
ниджър на КЦМ АД не 
участва пряко в ремонтната 
дейност, в поддръжката или 
в изграждането на новите 
мощности. Ние изпълня-
ваме една функция, която 
е необходима на висшето 
ръководство да планира 
необходимите ресурси и 
действия, така че да намали 
риска за производството 
чрез дейности по поддръж-
ка, обяснява инж. Добрев. 
Ние също така правим отче-
ти и анализи на дейността, 
добави той. Най-трудната 
част от задълженията му 
на мениджър по техниче-
ските дейности в компани-
ята е разпределението на 
ресурсите. Тук възникват и 
конфликтите в моята дей-
ност. Парите за поддръжка 
са винаги недостатъчни, 
а изискванията към под-
дръжката са винаги високи, 
казва инж. Добрев. Стилът 
на компанията обаче е та-
къв, че спорните въпроси 
се дискутират. Не че всички 
трябва да са доволни, но 
накрая е важен резултатът. 
Работата ми не е да удо-
влетворявам желания, а да 
постигам резултати, катего-
ричен е Иван Добрев. 

Задължения 
В добри години, когато па-
зарът позволява,  бюджетът 
за поддръжка достига 25 
млн. лв. В лоши - 15 млн. 
лв. С тези пари се поддър-
жат в постоянна работна 
изправност около 8000 аг-
регата на металургичната 
компания. Трудното в мо-
ята работа е, че грешките 
се виждат по-късно, казва 
инж. Добрев. В производ-
ството на олово или на цинк 
всичко е ясно, там грешката 

Добрият мениджър  
е колективен играч
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може да се измери, може 
да се оцени рискът, който 
предизвиква, и причините, 
които са я предизвикали. 
Но ако аз и моите колеги 
неправилно разпределим 
ресурсите и поради тази 
причина производството 
на олово и цинк намалее, 
това става ясно след време. 
Затова най-често в екипа 
спорим коя дейност е по-
важна - електроремонтната, 
механоремонтната, автома-

тизацията или строително-
ремонтната. Всеки е прав 
за себе си, но обща рецепта 
за важността на една под-
дръжка или един ремонт 
няма - всеки случай реша-
ваме сам за себе си, казва 
младият мениджър. Като 
специалист съм длъжен да 
оценявам рисковете като 
въздействие върху хора-
та, върху околната среда, 
върху производството. Но 
ние сме предприятие, което 

гледа 15-20 години напред 
и всички тези рискове са 
добре премислени от хо-
рата преди мен, а ще се 
оценяват и от хората след 
мен, счита той. 

Правила
В работата си спазвам пра-
вила, които от опит съм се 
убедил, че вършат работа, 
казва инж. Добрев. И пър-
вото от тях е: не е срамно 
да питаш. Когато не знам, 

Критерии

Собствен бизнес или мениджърска позиция

Участие в иновативни проекти или добри позиции на пазара

Изрядни платци към държавата

Социална отговорност

Предимство - управление на проекти и бизнес на външни пазари

Възраст до 35 години

Конкурсът продължава. 
Очакваме предложения кой млад мениджър да бъде представен 
във в. Пари на е-mail: szheleva@pari.bg

12 февруари

15 февруари

Китайци идват на 
международното 
пчеларско изложение 
в Плевен

Визитка 
Кой е Иван 
Добрев 

 ▶Инж. Иван Добрев е 
роден на 6.01.1975 г. в 
Пловдив. За личния си 
живот казва: аз съм 
щастливо женен и имам 
засега едно дете. Какво 
значи щастливо женен 
ли? Ами толкова ми е 
добре със семейството 
ми, че моят ден е точно 
разписан: от работа 
- вкъщи, от къщи - на 
работа, обяснява тех-
ническият мениджър на 
най-голямото предпри-
ятие за цветни метали 
на Балканите. Първата 
му позиция в компанията 
е механик във вътреш-
ната логистика на ком-
бината. Завършил е Тех-
ническия университет в 
Пловдив. Магистратура-
та му в Пловдивския уни-
верситет е по финансов 
мениджмънт. 

когато има друг, който раз-
полага с по-достоверна ин-
формация от моята, питам. 
Като се започне от баща ми, 
който наистина ми е много 
полезен с управленски съ-
вети, и се стигне до работ-
ника, който добре познава 
своята машина. Второто 
правило е: трябва още да 
учиш. Инж. Иван Добрев 
е от хората, които считат, 
че пробите и грешките не 
са единственият начин да 
се научиш. Ако мога, ще 
започна да изучавам по-
съвременни методи на уп-
равление, казва той. Тук-
там се говори например за 
методи като Шест сигма, 
за по-добри статистически 
начини на обработка на ин-
формацията, за специални 
приложения на теорията на 
игрите, с която може да се 
предвидят някои ситуации 
в бизнеса. Ако мога, бих 
учил допълнително точно 
това, споделя младият ме-
ниджър. Защото имам още 
много работа да свърша на 
тази позиция.

Михаил Ванчев

Нови моменти 
по програмата 
Млад фермер

 ▶  Позицията, която вече съм достигнал, изисква знания, опит и дава възмож-
ности да се докажа, казва Иван Добрев снИМКА АвТоРъТ

Подкрепям тези, които искат да дадат нещо с  работата си, казва 
инж. Иван Добрев, технически мениджър на КЦМ АД-Пловдив



Тенденции
Крадци сменят 
кариерата заради 
евтин внос
Масовото навлизане на 
евтина електроника от 
Китай и Далечния изток 
принуди крадците по къщи-
те да се насочат към други 
видове обири, като задигане 
на чанти по улиците, показ-
ват данните от проучва-

не. През последните десет 
години кражбите по домо-
вете са спаднали с пове-
че от 50%, което се дължи 
на „промяна в кариерата” 
на престъпниците, казва 
криминалистът Джеймс 
Тредуел. Преди крадците 
си докарваха печалба от 
продажбата на открадната 
техника. Днес обаче човек 
може да си купи DVD плей-
ер за 19.99 GBP и това обез-
смисля труда им.
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Меню
Министър се 
оправдава за 
реклама на бургер
Италианският министър 
на земеделието Лука Зая 
беше подложен на атаки, 
след като в понеделник 
рекламира новия италиан-
ски бургер на McDonald’s. 
На обвиненията, че се е 
продал на мултинацио-

нална компания за сметка 
на кулинарната репутация 
на Италия, Зая отговори, 
че за сандвичите McItaly 
се използват само местни 
продукти, което ще доне-
се допълнителни 3.5 млн. 
EUR на италианските фер-
мери. Подкрепата му за 
веригата обаче едва ли ще 
му се размине в страна, 
която се гордее с кухнята 
си и е родина на световното 
движение за бавно хранене.

Три дни след разрушител-
ното земетресение в Хаити 
основателите на архите-
ктурната група Architecture 
for Humanity (Архитектура 
за човечност/човечеството) 
Камерън Синклер и съпру-
гата му Кейт Стор научили, 
че колегите им от друга 
група за помощ са загина-
ли под развалините на съ-
борена сграда. Изгубихме 
архитекти и художници, 
хора, на които можехме да 
разчитаме за възстановява-
нето, казва Синклер.

Хаити
Architecture for Humanity 
работи с групи по целия 
свят за възстановяване на 
пострадали от бедствия 
райони. Такъв е и случаят 
в Хаити, където точният 
брой на загиналите все още 
не е ясен. Първата задача 
на организацията там е да 
изгради центрове, които да 
обслужват другите групи 
за помощ. Architecture for 
Humanity смята да построи 
училища в Хаити с помощта 
на благотворителни органи-
зации, които се финансират 
от хора като инвеститора 
Уорън Бъфет, актьора Бен 
Стилър, певицата Шакира 
и шефа на Amazon Джеф 
Безос.

Заедно с основаната от 
музиканта Уайклеф Жан 
фондация Yele Haiti малко 
преди земетресението в 
Хаити групата на Синк-
лер се канела да изгради 
баскетболни съоръжения, 
които да служат и като 
център при бедствия. Това 
е ирония на съдбата, казва 
завършилият архитектура 
в Лондон Синклер. Ми-
налия месец той участва 
в Световния икономиче-
ски форум в Давос, където 
говори за нуждата да се 
създадат 10 млн. класни 

Организацията Architecture for Humanity на Камерън Синклер и 
Кейт Стор знае за какво са нужни парите на дарителите

Архитекти на човечност

Вкусовете, подобно на 
хората, са ценни само 

когато са различни

Рецепта

 Карло Петрини, основател на международното 
движение за бавно хранене

Посланик
Анджелина 
Джоли представя 
ООН в Хаити
Американската актриса 
Анджелина Джоли прис-
тигна във вторник в Хаити, 
за да се срещне с жертви 
на земетресението в роля-
та си на посланик на добра 
воля на ООН и предста-
вител на Върховния коми-

сариат на ООН за бежа-
нците. Тя посети убежище 
за деца в покрайнините на 
столицата Порт-о-Пренс и 
разгледа болница на „Лека-
ри без граници”, за която 
заедно със съпруга си Брад 
Пит преди време дариха 1 
млн. USD за спешни опе-
рации. Холивудската звезда 
е посещавала Ирак, Тай-
ланд, Пакистан и други 
държави като представител 
на ООН.

стаи по света.

Бюджет
Синклер и съпругата му 
Стор основали Architecture 
for Humanity през 1999 
г. в Ню Йорк. В момен-
та организацията има 14 
щатни служители и 4650 
доброволци в 13 държави. 
Годишният бюджет от 3.5 
млн. USD на организация-
та се финансира от частни 
дарители, фондации и парт-
ньори по проектите. Гру-
пата е работила по седем 

големи бедствия, включи-
телно и по справяне с по-
следствията от разрушител-
ното цунами в Южна Азия 
през 2004 г. След урагана 
Катрина тя координирала 
доброволците от десетки 
благотворителни органи-
зации, които помагали на 
жертвите в Билокси, щата 
Мисисипи, да разчистят и 
да възстановят сградите. 
Architecture for Humanity 
има и построе ни клиники 
за лечение на СПИН в Аф-
рика. Станахме представи-

телна организация, казва 
Синклер. Дори и от Вати-
кана ги търсели за съвет 
как да поправят съборените 
църкви в Хаити.

Практика
Architecture for Humanity 
играе ключова роля при 
възстановяване от бед-
ствия, тъй като повечето 
благотворителни органи-
зации не разбират нищо от 
строителство. Даваме про-
ектите си на всеки, който 
иска да прави същото като 

нас, казва Синклер. Орга-
низацията е разработила 
и наръчник за справяне 
с последствията от земе-
тресения, но бедността в 
Хаити силно затруднява 
строителството на устой-
чиви на земетръс сгради. 
Синклер винаги отхвърля 
предложенията да използва 
транспортни контейнери за 
жилища, защото смята, че 
те се превръщат в горещи 
развъдници на комари. Не 
може да правиш калпави 
работи, когато помагаш на 

хората, казва той.
За Хаити в момента от 

решаващо значение е наби-
рането на средства. Заради 
ограничения си рекламен 
бюджет Architecture for 
Humanity е събрала пове-
чето пари след земетре-
сението чрез Facebook и 
Twitter. След бедствие чо-
век има три седмици да съ-
бере сумата, необходима за 
строителните работи през 
следващите пет години, 
казва Синклер.

Bloomberg
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